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Σκέψεις για το σήμερα και το 
αύριο του Συλλόγου μας

41 χρόνια Ζωής, Δημιουργίας και Προσφοράς έκλεισε ο Σύλλογός μας. Τη μέρα των 
«Γενεθλίων» κάναμε και φέτος μια ιστορική αναδρομή και θυμηθήκαμε βασικούς 
σταθμούς της κοινής προσπάθειας. Το συνολικό έργο που έχει παραχθεί, σε υλικά 

αγαθά αλλά και σε αξιακό επίπεδο, είναι πολύ σημαντικό. Μεγάλη και η υποχρέωση όλων μας να 
συνεχίσουμε τον «καλόν αγώνα», παρά τη ρευστότητα του σήμερα και την αβεβαιότητα του αύριο. 

Το έργο του Συλλόγου εξακολουθεί να είναι πολύπλευρο και σημαντικό. Πολλά μέλη μας 
συνεχίζουν να προσφέρουν τον ελεύθερο χρόνο τους στο Σύλλογο. Ένας ικανοποιητικός αριθμός 
μελών και φίλων ανταποκρίνονται στο κάλεσμά μας και παρευρίσκονται στις εκδηλώσεις μας: στη 
Γενική Συνέλευση, στην κοπή πίτας, όπου τα μικρά παιδιά γεμίζουν με φωνές και χαμόγελα την 
αίθουσά μας, στις τακτικές αιμοδοσίες, σε χορούς και γλέντια, στις εκδρομές και σε κάθε λογής 
ενημερωτικές, μουσικοχορευτικές και καλλιτεχνικές εκδηλώσεις στην Αθήνα και στο Μεσότοπο. 
Κι όχι μόνο παρευρίσκονται, αλλά χαίρονται το αντάμωμα, περνούν ευχάριστα και δημιουργικά! 
Δεκάδες μέλη και φίλοι μας πλαισιώνουν τη δράση των δημιουργικών μας τμημάτων: του Χορευ-
τικού, της Χορωδίας, των σαντουριών και λοιπών μουσικών οργάνων, του Τμήματος Γυναικών. 
Το Δ.Σ. κάθε Δευτέρα τουλάχιστον επί δίωρο και με μεγάλη συμμετοχή συνεδριάζει, για να λύσει 
τρέχοντα θέματα και να προγραμματίσει τα μελλοντικά. Η παρέα του δευτεριάτικου τραπεζιού 
παραμένει πολυμελής και δυναμική, με το κρασί τους μεζέδες, το κουβεντολόι και ενίοτε τις πενιές 
και το τραγούδι! 

Τοπικά, προσπαθούμε με κάθε τρόπο να στεκόμαστε δίπλα στους ανθρώπους μας στο χωριό 
και στο κοινό καλό. Σε παλλεσβιακό επίπεδο οι Μεσοτοπίτες παραμένουν ένας από τους δυναμι-
κότερους συλλόγους, συνδράμοντας στη δράση αδερφών συλλόγων, αλλά και της Ομοσπονδίας 
μας. Αλλά και σε πανελλήνιο επίπεδο, ο Σύλλογός μας συνεχίζει με στοχευμένες συνεργασίες 
και επιτυχημένες εκδηλώσεις, να προβάλλει το χωριό, το νησί μας και την πλούσια λαϊκή μας 
Παράδοση. Όλα αυτά είναι παρήγορα για το σήμερα.

Το αύριο θέλει τη βοήθεια και συμμετοχή περισσότερων και ιδιαίτερα της νέας γενιάς. Θέλει 
περισσότερους, γιατί λόγω των δύσκολων οικονομικών συγκυριών, ο Σύλλογος θα αναζητή-
σει πόρους-συνδρομές, «τα λίγα», από πολλούς… Ευχαριστούμε τα μέλη, που είναι δίπλα μας! 
Προσκαλούμε τα μέλη που έχουν οικονομικές εκκρεμότητες να ανταποκριθούν, στο βαθμό που 
μπορούν, σε παλαιές οφειλές τους. Ας αφήσουν ανοιχτή την πόρτα «Σύλλογος» και Μεσότοπος 
γι’ αυτούς και τα παιδιά τους. Καλούμε τα «μεγάλα» παιδιά των μελών μας, να γραφτούν στον 
Σύλλογο και να κάνουν το δικό τους ξεκίνημα! Προσκαλούμε φίλες και φίλους που βρίσκονται 
κοντά μας, να γραφτούν συνδρομητές στην Εφημερίδα και να είναι ακόμα πιο ενεργοί δίπλα μας. 
Και τέλος προσκαλούμε όλα τα μέλη και τους φίλους μας στην Γενική μας Συνέλευση το πρωί της 
Κυριακής 29 Ιανουαρίου για να έχουμε ένα μαζικό και δημιουργικό αντάμωμα. 

Αν συμβούν σε ικανοποιητικό βαθμό όλα τα παραπάνω θα μπορούσαμε να πούμε πως η ελπίδα 
για το μέλλον του Συλλόγου θα παραμείνει ζωντανή και θα τρανέψει κι άλλο! Ας βοηθήσουμε όλοι…

Για το Δ.Σ. 
ΦώΤΗΣ ΒΑΣΙλΟΓλΟυ

Μεσότοπος 28 Νοεμβρίου 2016...

Σ
τις 28 Νοεμβρίου το βράδυ στο Σύλλογο «Ο Μεσότοπος» είχαμε συμβούλιο. Δεν ήταν παρόντα 

όλα τα μέλη του Δ.Σ. του Συλλόγου, μιας κι ήταν η νύχτα άσχημη, καθώς έβρεχε συνέχεια από 

νωρίς. Κατά την διάρκεια του συμβουλίου άρχισε να δυναμώνει πάρα πολύ με αποτέλεσμα η 

συζήτηση να στραφεί γύρω από την βροχή! Θυμάμαι ότι στην μεταξύ μας συνομιλία με τον Βασίλη 

Ζαγκούλη του λέω: «Φίλε απόψε θα γίνει χατάς!». Όταν τελειώσαμε το συμβούλιο μέσα στην δυνατή 

βροχή, φύγαμε τρέχοντας και πήγαμε και καθίσαμε στην καφετέρια «Ραντεβού». Όμως η βροχή λεπτό 

προς λεπτό όλο δυνάμωνε και οι δρόμοι είχαν γίνει ποτάμια! Κάποια στιγμή χτυπάει το τηλέφωνό μου και 

στην άλλη άκρη της γραμμής ήταν ο ξάδερφος ο Γιώργος… «Ξάδερφε, μου λέει, πάθαμε ζημιά, από την 

βροχόπτωση έχει καταρρεύσει τοιχίο του δρόμου στην περιοχή Αγία Μαρίνα και έχει πλακώσει πολλά 

παρκαρισμένα αμάξια συγχωριανών μας, μαζί και τα δικά μου».

Έφυγα τρέχοντας μέσα από την καφετέρια να πάω να βοηθήσω, να κάνω ό,τι μπορώ! Όλοι οι δρό-

μοι στο χωριό μας ήταν απροσπέλαστοι από τον όγκο νερού. Ποτάμια που κατέβαζαν πέτρες, χώματα, 

δέντρα και ό,τι άλλο μπορεί να φαντασθεί ανθρώπινος νους! Εκεί που κατέρρευσε η πεζούλα και σε όλο 

αυτόν το δρόμο προς την Αγία Μαρίνα είχαν εγκλωβισθεί πολλά αμάξια. Η παρέα μου από την καφετέ-

ρια ήρθαν και αυτοί εκεί: ο Βασίλης Ζαγκούλης, ο φούρναρης Παναγιώτης Κουρλής, ο Μπάμπης Ιωση-

φέλλης-Παλούκος και πολλοί άλλοι άνθρωποι από την γειτονιά! Έως τις δώδεκα το βράδυ τραβούσαμε 

και βγάζαμε αυτοκίνητα, ώστε να τα γλιτώσουμε. Ο Πρόεδρος του χωριού μας, Γαβριήλ Πιπίνης, εκείνο 

το βράδυ έκανε ό,τι μπορούσε, ο άνθρωπος ξεπέρασε τα όρια του και αυτό είναι αλήθεια. Το πρωί που 

τον πήρα τηλέφωνο, και ενώ ξέρω ότι είναι σκληρός και δυνατός άνθρωπος, στο τηλέφωνο λύγισε και 

έκλαιγε με τις καταστροφές που αντίκρισε την άλλη μέρα… 

Καταστροφή μεγάλη, ανυπολόγιστη, που με το φως της ημέρας έδειξε όλο το μέγεθός της… Κατα-

στράφηκαν σχεδόν ολοσχερώς: το αγροτικό δίκτυο, υποδομές, σπαρτά, κηπευτικά, θερμοκήπια, αγρο-

τικές κατοικίες, κτηνοτροφικές και αγροτικές μονάδες και επιχειρήσεις. Ο Ποδαράς πλημμύρισε όλος, τα χωράφια 

έγιναν ποτάμια στο Ταβάρι και στο Χρούσο 

μια απ’ τα ίδια, παντού καταστροφή! Κό-

ποι χρόνων εξαφανίστηκαν μέσα σε λίγες 

ώρες… Ευτυχώς δεν είχαμε ανθρώπινα 

θύματα! Όλα τ’ άλλα φτιάχνουν, το κόστος 

ήταν μόνο ψυχικό και οικονομικό.

Ως άνθρωπος που ζω και εργάζομαι σε 

τούτο το μερακλίδικο χωριό με αξιόλογους 

και δυναμικούς ανθρώπους, πρώτη φορά 

είδα τέτοια στεναχώρια και θλίψη, τέτοια 

απελπισία! Ένιωθα αδύναμος, μικρός μπρο-

ΠΡΟΓΡΑΜΜΑ ΕΚΔΗΛΩΣΕΩΝ

ñ Κυριακή 29 Ιανουαρίου, ώρα 9.00 π.μ.
 ΓΕΝΙΚή ΣυΝΕλΕυΣή ΤΟυ ΣυλλΟΓΟυ, Αίθουσα Συλλόγου

ñ Κυριακή 29 Ιανουαρίου, ώρα 7.00 μ.μ.
 Θεατρική Παράσταση «ΦΙλΙΩ ΧΑΪΔΕΜΕΝΟυ» Θέατρο Βεάκη
 ΠλήρΟΦΟρΙΕΣ - ΚρΑΤήΣΕΙΣ: ΚΑΤ. ΣΚΕΝΔΕρή (τηλ.6937131883)

ñ Πέμπτη 2 Φεβρουαρίου, ώρα 6.30 μ.μ.
 «ΤΣΑΪ ΚΑΙ ΨΙΜυθΙΩΣή» Τμήμα Γυναικών - Αίθουσα Συλλόγου

ñ Κυριακή 5 Φεβρουαρίου, ώρα 9.00 π.μ.
 ΑΙΜΟΔΟΣΙΑ Αίθουσα Συλλόγου

ñ Σάββατο 11 Φεβρουαρίου, ώρα 6.00 μ.μ.
 ΑΠΟΚρΙΑΤΙΚΟ ΠΑΙΔΙΚΟ ΠΑρΤυ Αίθουσα Συλλόγου
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ñ Σάββατο 18 Φεβρουαρίου, ώρα 8.00 μ.μ.
 ΑΠΟΚρΙΑΤΙΚΟΣ ΧΟρΟΣ Αίθουσα Συλλόγου

ñ Πέμπτη 2 Μαρτίου, ώρα 6.30 μ.μ.
 ΤΣΑΪ ΚΑΙ ΟΙΚΙΑΚή ΟΙΚΟΝΟΜΙΑ Τμήμα Γυναικών Αίθουσα Συλλόγου

ñ Κυριακή 5 Μαρτίου, ώρα 11.15 π.μ.
 ΕΠΙΣΚΕΨή ΣΤΟ ΕθΝΙΚΟ ΑρΧΑΙΟλΟΓΙΚΟ ΜΟυΣΕΙΟ
 ΠλήρΟΦΟρΙΕΣ - ΚρΑΤήΣΕΙΣ: ΑΝΤζ. ΚΟΝΤΟυ (Τήλ.6976297434)

ñ Τετάρτη 8 Μαρτίου, ώρα 7.00 μ.μ.
 Διάλεξη «λΑΪΚΟΣ ΠΟλΙΤΙΣΜΟΣ ΚΑΙ ΑΝΑΠΤυξή» 

 Αμφιθέατρο Μουσείου Γ. Μπουζιάνη, Διοργ. Τμήμα Γυναικών

ñ Παρασκευή 24 Μαρτίου
 Δ’ ΧΑΙρΕΤΙΣΜΟΙ ΣΕ ΜΟΝή ΤήΣ ΑΤΤΙΚήΣ
 ΠλήρΟΦΟρΙΕΣ ΧρΙΣΤΙΝΑ ΙΩΣήΦΕλλή Τήλ. 2109763042 - Τμήμα Γυναικών

Ο Σύλλογος Μεσοτοπιτών 
«Η Αναγέννηση» 
εύχεται το 2017 
να είναι γεμάτο 
υγεία, αγάπη, 

προκοπή και ειρήνη 
σε όλο τον κόσμο.
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Λ ίγες μόνο μέρες μετά από την όμορφη ξενάγηση που μας χάρισαν ο συγχωριανός και μέλος του Συλλόγου Μιχάλης 
Βασίλας και η ομάδα της οποίας ηγείται, η ήΕΚΑΔΕΜΕΙΑ, μια μεγάλη επιτυχία ήρθε να δικαιώσει τις προσπάθειές 

τους. Ο Δήμος Αθηναίων παμψηφεί δέχτηκε την πρότασή τους και καθιέρωσε την 13η Μαΐου ως ημέρα αφιερωμένη 
στην Ακαδημία Πλάτωνος με εκδηλώσεις πολιτιστικού, ιστορικού και φιλοσοφικού περιεχομένου. Το ΔΣ συγχαίρει την 
ΗΕΚΑΔΕΜΕΙΑ και το Μιχάλη Βασίλα προσωπικά για τη σημαντική αυτή επιτυχία και εύχεται να πραγματοποιηθούν και 
άλλοι καλοί στόχοι ακόμα! Εντωμεταξύ η ομάδα συνεχίζει τις δράσεις της οργανώνοντας ξεναγήσεις και άλλες πολιτιστι-
κές εκδηλώσεις. Βρεθήκαμε στις 4 Δεκέμβρη σε μία από αυτές τις εξορμήσεις στην περιοχή Ζαππείου και Ολυμπιείου, 
αλλά και γύρω από την κοίτη του ποταμού Ιλισσού, ο οποίος κυλάει υπογείως, αφού είναι θαμμένος κάτω από τόνους 
τσιμέντου και μόνο ένα σημείο του προβάλλει ακόμα ανέπαφο, αλλά κρυμμένο από τα μάτια των ανήξερων Αθηναίων…

Σ τις 13 Νοέμβρη με ένα πανό ανά χείρας χειροκροτήσαμε αρκετοί Μεσοτοπίτες τους συγχωριανούς μας, που για 
πολλοστή φορά συμμετείχαν στον αυθεντικό Μαραθώνιο της Αθήνας. Την κλασική διαδρομή από το Μαραθώνα 

στο Καλλιμάρμαρο έτρεξαν ο Παναγιώτης Μιχαηλίδης για 9η φορά (!) και τερμάτισε με χρόνο 4 ώρες και 20 λεπτά, 
ο Γιάννης Βαλελής με χρόνο 4 ώρες και 49 λεπτά, ο Γιάννης Βαληλής, η Δέσποινα Μαρίνου και η Βασιλική Σπαθή. 
Ο Γιώργος ζαγκούλης μαζί με το γιο του Κώστα και τη γυναίκα του Πόπη έτρεξαν στη διαδρομή των 10 χιλιομέτρων, 
καθώς και ο Γιώργος Γωγής, ενώ η Δέσποινα Φωτ. Καραμάνη έτρεξε στη διαδρομή των 5 χιλιομέτρων. Θερμά συγ-
χαρητήρια και καλή συνέχεια σε όλους όσους συμμετείχαν στο υπέρ-αγώνισμα αυτό, που γυμνάζει σώμα και μυαλό.

Σ τον Ιανό βρεθήκαμε στα μέσα του Νοέμβρη στην παρουσίαση του νέου βιβλίου του -συγχωριανού εξ ημισείας- 
δημοσιογράφου Ιάσονα Πιπίνη με τίτλο «Το Καμένο Παλάτι» (εκδ. ΚΕΔΡΟΣ). Στο δεύτερο αυτό βιβλίο του ο Ιάσ. 

Πιπίνης ασχολείται με την άνοδο και εκλογή του Έβο Μοράλες, του πρώτου ιθαγενούς προέδρου της Βολιβίας. Ο δημο-
σιογράφος είχε την ευκαιρία να ταξιδέψει με τον πρόεδρο Μοράλες σε διάφορες περιοχές της χώρας και να συνομιλήσει 
μαζί του για πολλά θέματα, τα οποία και κατέγραψε στο βιβλίο. 

Ε υχαριστούμε τον ΑΟΜ για τα μπλουζάκια και τα υπόλοιπα διαφημιστικά δώρα που μας έστειλε και επικροτούμε τη 
νέα τους προσπάθεια με την ίδρυση Ακαδημίας ποδοσφαίρου. 

Κ αλοτάξιδο το πρώτο προσωπικό CD, που λάβαμε, του φίλου δεξιοτέχνη στο σαντούρι, Παναγιώτη Βέργου, με τον 
τίτλο «Σκοποί της Λέσβου». Προσεχώς εκτενέστερη παρουσίαση!

Η επόμενη τακτική αιμοδοσία προγραμματίστηκε για τις 5 Φεβρουαρίου και περιμένουμε να δώσετε το ηχηρό παρόν 
σας, όσοι μπορείτε να αιμοδοτήσετε.

Τ ο Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο φέτος γιορτάζει τα 150 χρόνια του με την έκθεση «Οδύσσειες», στην οποία θα μας 
ξεναγήσει στις 5 Μάρτη η συγχωριανή μας αρχαιολόγος Κατερίνα Κωστάντη. Ο αριθμός του γκρουπ είναι συγκεκρι-

μένος, γι’ αυτό κλείστε εγκαίρως θέση (Άντζελα Κοντού 6976297434) . Είσοδος δωρεάν.

Τ ο Γαστρονομικό μας ήμερολόγιο 2017 έχει ήδη φτάσει σε πολλούς 
από σας και όσοι δεν το προμηθευτήκατε ακόμα, σπεύσατε! Απευθυνθεί-

τε στην Αθήνα: Αρτέμη Φιλιππίδη -6932416314 και στον Αρτέμη Βουδούρη 
-6977651267, αλλά και σε όλο το ΔΣ., στη Μυτιλήνη: θύμιο Βασίλογλου 
-2251029338 και θύμιο Σαραντίδη, στο Μεσότοπο: Ευπραξία Πιπίνη - Κων-
σταντιδέλλη -6976120927. Πρόκειται για μια έκδοση μοναδική, τόσο όσον 
αφορά το περιεχόμενο, όσο και το στήσιμό του και για το καλό αυτό αποτέλεσμα 
εργάστηκαν αφιλοκερδώς αρκετοί άνθρωποι, τους οποίους θα θέλαμε να ευχα-
ριστήσουμε πολύ. Στη δημιουργία των συνταγών μαζί τη γράφουσα, σημαντικά 
βοήθησε η Μυρσίνη λ. Βουδούρη, καθώς και ο Αγρ/κός Συν/σμός Γυναικών 
Μεσοτόπου. Στη φωτογράφιση οι Αντώνης Δρακάκης, Παντελής Βακάλης και 
Μαρία Πανάγου. Στη σχεδίαση η Βασιλική λ. Βουδούρη. Τους ευχαριστούμε 

θερμά για την πολύτιμη βοήθεια. Επίσης ευχαριστούμε πολύ για την υποστήριξη τους χορηγούς μας: Τυροκ. προϊόντα 
ΒΑΣΙλΑΣ, ΜΕλΙ ΕΝΑ- Κώστας Κορδούτης, Ταβέρνα ζΟυΜΠΟυλΙ-Aλεξάνδρα Κοντού, REPANISTOURS - Σταύρος 
ρεπάνης, ΤζΑΚΙΑ and more-Παναγιώτης Καρδαράς, MyTechno.gr-Φώτης ρεπάνης- Αγρ. Συν/μός Γυναικών, Γενι-
κές Μεταφορές-Αφοί ζουμπουλή.

Τ ο «Αντάμωμα του Χορευτικού» έγινε με επιτυχία στην αίθουσά μας το βράδυ 26 Νοεμβρίου! Πολλά απ’ τα μέλη 
μας, που πέρασαν κατά καιρούς από το τμήμα και χόρεψαν στα βήματα των παραδοσιακών μας χορών, έδωσαν το 

παρόν! Αφορμή για να ξυπνήσουν οι θύμησες μας έδωσαν φωτογραφίες αρχείου από εκδηλώσεις και εμφανίσεις του 
Χορευτικού. Τις αναπολήσαμε με χαρά και νοσταλγία… Και μετά άρχισαν οι μουσικές με τους συγχωριανούς μας Βαγ-
γέλη Σαραντίδη στο βιολί και Σταυρούλα Σπανού στο σαντούρι και τον καλό μας φίλο Ιάκωβο ήλιάδη στο λαγούτο. 
Κι οι χοροί κράτησαν ως αργά… Πρώτοι σύραν το μπάλο οι δάσκαλοί μας Μιχάλης Βουβέλλης και Κώστας Πιπίνης. 
Χαρήκαμε από καρδιάς τούτο το αντάμωμα και το χειροκρότημα στο τέλος ήταν ζεστό και δυνατό… Κι ο νους μας πήγε 
και στον πρώτο μας δάσκαλο τον μακαρίτη Κώστα Σκαλκώτο, που έφυγε νωρίς… Καλοί μας δάσκαλοι, σας ευχαριστού-
με για τις γνώσεις και την κατάθεση ψυχής, που προσφέρατε και συνεχίζετε να προσφέρετε στο χορευτικό μας τμήμα! 
Να είστε πάντα καλά!!!

Τ ο βράδυ της Δευτέρας 28 Νοεμβρίου είχαμε την τακτική μας συνεδρίαση και στα στόματα όλων ήταν πως επιτέλους 
έβρεξε και βρέχει ακόμα στο χωριό. Το πρωί της Τρίτης φάνηκε το μέγεθος των καταστροφών της πλημμύρας, από 

την ολονύχτια βροχή. Ευτυχώς οι ζημιές ήταν μόνο υλικές! Το χωριό και οι άνθρωποί μας περνούσαν πρωτόγνωρες σε 
δυσκολία στιγμές! Το νέο διαδόθηκε γρήγορα σε όλους. Προηγήθηκε επικοινωνία με τον πρόεδρο του τοπικού μας συμ-
βουλίου, Γαβριήλ Πιπίνη. Το Δ.Σ. αποφάσισε το βράδυ της Πέμπτης έκτακτη διευρυμένη συνεδρίαση, ώστε να έχουμε 
όλοι μια έγκυρη ενημέρωση. Οι αποφάσεις ήταν να σταλεί άμεση οικονομική βοήθεια στο χωριό-στο Τοπικό Συμβούλιο 
και μεσοπρόθεσμα να γίνει ένα κάλεσμα σε όλους να συνδράμουν το κατά δύναμη και το όποιο ποσό να δοθεί στην 
Κοινότητα για συγκεκριμένο σκοπό. Ευχόμαστε η Πολιτεία να σταθεί αρωγός στην αντιμετώπιση των καταστροφών και 
όλοι ενωμένοι να βοηθήσουμε τους ανθρώπους να καλλιεργήσουν ξανά τη γη και να ξαναστήσουν το βιος τους. 
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ΓΡΑΦΕΙ Η ΑΝΤΖΕΛΑ ΚΟΝΤΟΥ

ΓΡΑΦΕΙ Ο ΦΩΤΗΣ ΒΑΣΙΛΟΓΛΟΥ

MΙΑ ΠΕΤυΧήΜΕΝή ΜΕΣΟΤΟΠΙΤΙΚή ΒρΑΔΙΑ

Ε
κείνο το γλυκό απόβραδο, όποιος περνούσε από την οδό Εθν. Αντίστασης στη Δάφνη, έριχνε μια 
κλεφτή ματιά στην ολάνοιχτη πόρτα του αριθμού 33, απ’ όπου έβγαινε γαργαλιστική μυρωδιά φρε-
σκοτηγανισμένου ψαριού και ακούγονταν όργανα να κουρδίζονται. Κάτι συνέβαινε εκεί μέσα και ήταν 

κάτι καλό. Οι κάτοικοι της γειτονιάς ήξεραν. Μαθημένοι από τόσες άλλες χρονιές, το Ψαρογλέντι των Με-
σοτοπιτών το περίμεναν κάθε χρόνο, στα μέσα φθινοπώρου. Φέτος το φεγγάρι πρόσταξε να γίνει στις 5 
του Νοέμβρη.

Αν τύχαινε ο περαστικός να κατεβεί τα λίγα σκαλάκια και να μπει μέσα, θα έβρισκε από νωρίς τους 
ανθρώπους του Συλλόγου σε οργασμό δουλειάς. Άλλοι στην κουζίνα, άλλοι στο γραφείο, άλλοι στο σερβί-
ρισμα και άλλοι στο πάλκο, όλοι με το χαμόγελο και την καλή καρδιά να περιποιηθούν και να διασκεδάσουν 
τον κόσμο, που συνέρρεε από νωρίς. Σύντομα τα τραπέζια γέμισαν και δεν υπήρχε καρέκλα ελεύθερη… 

Στο πάλκο τη βραδιά άνοιξαν οι «Παπάγομαι και Φέρομαι», μια ορεξάτη και δροσερή ορχήστρα φίλων, 

εκ των οποίων τέσσερις κατάγονται από την Ερεσό και μάλιστα μία, η Παναγιώτα Βουβουλούδα και εκ 
Μεσοτόπου από τη μητέρα της. Ξεκίνησαν ως παρέα στου Παπάγου –εξ ου και το όνομα- και τώρα παρου-
σιάζονται ως 9μελής ορχήστρα! Όμορφα  παραδοσιακά τραγούδια μας έπαιξαν και έκλεισαν για λίγο την 
απόσταση που μας χωρίζει από το αγαπημένο νησί. Τη σκυτάλη παρέλαβε η «μεσοτοπίτικη ορχήστρα» και 
λαϊκά ακούσματα πλημμύρισαν το χώρο και ανέβασαν τη διάθεση στο φουλ.

Τα τραπέζια γέμισαν μεζέδες και κρασί, οι φίλοι κι οι συγγενείς τσούγκριζαν τα ποτήρια τους  και 
γέμιζαν διαρκώς την πίστα χορεύοντας. Ευφορία, χαρά και κέφι! Να ξορκιστούν τα ζόρια και οι δυσκολίες 
μας! Ανάμεσα στους θαμώνες και μια όμορφη γλεντζέδικη παρέα με τους φίλους μας από την Παλαιοβράχα 
Φθιώτιδας, που ήρθαν να μοιραστούμε το γλέντι και τη χαρά! Ανάμεσά τους ο Δημήτρης Καρυστιανός με 
την γυναίκα του, η Γωγώ, ο Κανάρης, αλλά κι ο πρόεδρος του ομώνυμου Συλλόγου ο Κώστας Τσιρώνης, 
που έριξε απλόχερα τις ζεϊμπεκιές του!  Το γλέντι κράτησε μέχρι τα μεσάνυχτα και βάλε… Κι αμέσως μετά 
ακολούθησαν οι … βασικές εργασίες αποκατάστασης της αίθουσας με αρκετούς εθελοντές να βάζουν ένα 
χέρι βοήθειας.

Ευχαριστούμε πάρα πολύ όσους βοήθησαν με κάθε τρόπο. Στην  κουζίνα ο Χρήστος Πιπίνης, αξία 
ανεκτίμητη, η γράφουσα και η Χρύσα Καρδαρά, η οποία διακίνησε και το λαχνό μας. Η Ειρήνη Γουγή, που 
ήρθε μόνο και μόνο για να μας βοηθήσει στην κουζίνα. Τα γκαρσόνια μας, Γρηγόρης Πιπίνης, Αρτέμης 
Βουδούρης, Αρτέμης Φιλιππίδης και Βασίλης Βογιατζής. Στην πόρτα ο Κώστας Καρδαράς σε ρόλο – κλειδί! 
Στο πάλκο οι «Παπάγομαι και Φέρομαι»: Γιάννης Μεταξάς (υπεύθυνος παρέας) ηλεκτρική κιθάρα, Γιάννης 
Μακρής μπουζούκι, Λουκάς Γαλάνης ούτι, Παναγιώτα Βουβουλούδα βιολί-τραγούδι, Κώστας Γιαννόπουλος 
τουμπερλέκι, Νότης Πλάκας κιθάρα, Μαρία Αθανασιάδου τραγούδι, Αντώνης Μαστρονικολής ηλεκτρική 
κιθάρα, Δημήτρης Καραδημήτρης μπουζούκι, Λίλη Μαστιχιάδου κρουστά. Η μεσοτοπίτικη ορχήστρα απο-
τελούνταν από τους: μαέστρο Φίλιππα Ρέμμα-μπουζούκι, Γιώργο Παπαϊωάννου λαούτο, Γιώργο Παπαδό-
πουλο κιθάρα και Πάνο Πιπίνη τουμπελέκι. Μπουζούκι έπαιξε κι ο Αδάμ Κασάπης. Οι αδελφοί Χρήστος και 
Τάσος Καραστεφανής στο τραγούδι και η Κατερίνα Σκενδέρη στο τραγούδι. 

Ευχαριστούμε πολύ τις Χριστίνα Ιωσηφέλλη και Δήμητρα Τζινέλλη για τη βοήθεια στις σαλάτες, τον Αρ-
τέμη Φιλιππίδη και τη Βάσω Καραστεφανή για το μαγείρεμα των φασολιών, την Ισμήνη Γεροδήμου-Βογια-
τζή και τη γράφουσα για τις σπανακόπιτες, τη Χριστίνα Καρδαρά για την ταραμοσαλάτα, τον Ηλία Βουδούρη 
για τα ραπανάκια, τον Ιγνάτιο Κελαϊδίτη για το κρασί και τα καλάθια, το Βασίλη Βεμβέτσο για την καρυδόπιτα.

Φεύγοντας, ο περαστικός μας ίσως ξαφνιαζόταν βλέποντας χαμόγελα να λάμπουν ακόμα στο πρόσωπο 
των κουρασμένων, αλλά χαρούμενων ανθρώπων, καθώς τις πρώτες πρωινές ώρες κλείδωσαν την πόρτα 
με τον αριθμό 33 με την βεβαιότητα ότι ακόμα μια πετυχημένη μεσοτοπίτικη βραδιά κύλησε και έκλεισε 
όμορφα και γλυκά…

ΑΝΤΖΕΛΑ ΚΟΝΤΟΥ-ΦΩΤΗΣ ΒΑΣΙΛΟΓΛΟΥ
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Μ ια όμορφη ιδέα της Χρύσας 
Καρδαρά και του Παναγιώ-
τη Κελέση έγινε η αφορμή 

να ξαναγεμίσει η αίθουσα του Συλλόγου! 
Ανταποκρινόμενοι στο κάλεσμα παλιοί και 
νέοι χορευτές, παλιοί και νέοι δάσκαλοι, 
υπεύθυνοι χορευτικού και πολλοί φίλοι 
ξαναθυμηθήκαμε την πορεία του πιο δυνα-
μικού τμήματος του Συλλόγου μας. Αλλά ας 
ανοίξουμε το επετειακό μας Λεύκωμα στην 

σελίδα 40… Το πρώτο χορευτικό στήθηκε το 1978 με πρωτοβουλία του Δ.Σ., υπεύθυνο τον 
Φίλιππα Γουγή και δάσκαλο το Χρήστο Καραστεφανή. Από τότε άρχισαν να φτιάχνονται οι 
πρώτες στολές. 

Και το ταξίδι ξεκίνησε... Από το 1989 δημιουργήθηκαν τμήματα εκμάθησης παραδο-
σιακών χορών απ’ όλη την Ελλάδα! Δάσκαλοί μας ο Κώστας Σκαλκώτος, που δυστυχώς 
τον χάσαμε νωρίς και η γυναίκα του Ιωάννα. Από το 1994 η συνέχεια δόθηκε στο Μιχάλη 
Βουβέλλη που με την πλούσια εμπειρία, τη δουλειά και το μεράκι του, άφησε το δικό του 
στίγμα σε αυτή την όμορφη πορεία. Και από το 2004 άξιος διάδοχος του Μιχάλη, ο τωρινός 
δάσκαλος, ο Κώστας  Πιπίνης. Καλοί μας δάσκαλοι σας ευχαριστούμε…

Συγκίνησαν: η προβολή φωτογραφιών, στο σχετικό αφιέρωμα, που επιμελήθηκε ο Φώ-
της Βασίλογλου, το γραπτό κείμενο του Φίλιππα Γουγή, που διάβασε η κόρη του Ειρήνη, 
τα λόγια του Χρήστου Καραστεφανή, του Μιχάλη Βουβέλλη και του Κώστα Πιπίνη, που 
θυμήθηκαν στιγμές από την κοινή πορεία, καθώς και η πρόσκληση του προέδρου μας και 
του υπεύθυνου χορευτικού σε όλους τους Μεσοτοπίτες να φέρουν τα παιδιά τους σε αυτό 
το «εργαστήρι πολιτισμού». Και θυμηθήκαμε παραστάσεις, ταξίδια, πρόβες, κούραση, φιλίες 
και τόσα άλλα όμορφα που μας συνόδεψαν σε αυτή την πολύχρονη πορεία.

Αλλά σε ένα τέτοιο αντάμωμα ο χορός δεν θα μπορούσε να λείπει. Έτσι μετά τις προβο-
λές και τις ομιλίες, με την βοήθεια νόστιμων μεζέδων και καλού κρασιού, άρχισε ο χορός 
που κράτησε μέχρις αργά. Θερμές ευχαριστίες στους συγχωριανούς μας μουσικούς: Βαγ-
γέλη Σαραντίδη-βιολί και Σταυρούλα Σπανού-σαντούρι και στον αγαπητό μας φίλο Ιάκωβο 
Ηλιάδη-λαγούτο, που με τις μελωδίες και τα τραγούδια τους μεράκλωσαν την παρέα μας. 
Στους παρευρισκόμενους δόθηκαν αναμνηστικές κονκάρδες και στυλό. Επίσης είναι στην 
διάθεση όλων μπλουζάκια με το σήμα του Συλλόγου και του χορευτικού. Ευχαριστούμε 
πολύ όσους βοήθησαν για την επιτυχία αυτής της εκδήλωσης και όσους μας τίμησαν με την 
παρουσία τους.

Και μην ξεχνάτε, το «ταξίδι» συνεχίζεται....Γι’ αυτό βγάλτε εισιτήριο! Γραφτείτε στις ομά-
δες του χορευτικού μας τμήματος! Σας περιμένουμε….

 ΒΑΣΙΛΗΣ ΒΟΓΙΑΤΖΗΣ

ΓΕΝΕθλΙΑ ΜΕ ΓΕύΣΕΙΣ ΠΑρΑδΟΣηΣ!

Έ
ξω λυσσομανούσε το ξεροβόρι. Μέσα στην αίθουσα του Συλλόγου όμως η βραδιά ήταν ζεστή και 

γλυκιά. Ζεστή, γιατί το Τμήμα Γυναικών, που φιλοξενούσε την εκδήλωση είχε δημιουργήσει μια 

φιλόξενη, σχεδόν οικογενειακή ατμόσφαιρα. Και γλυκιά, από τα πολλά γλυκίσματα, αλλά και τα 

άλλα εδέσματα, που ετοίμασαν και σέρβιραν οι χρυσοχέρες γυναίκες του Τμήματος. 

Η εκδήλωση ήταν προσαρμοσμένη στο γιορταστικό πνεύμα των Χριστουγέννων και περιελάμβανε 

δύο μέρη. Το πρώτο αναφερόταν στα τεσσαρακοστά πρώτα γενέθλια του Συλλόγου. Ο πρόεδρος Φώτης 

Βασίλογλου στην αρχή αναφέρθηκε στο δυσάρεστο γεγονός της θεομηνίας που έπληξε το χωριό μας πριν 

λίγο καιρό και με ποιους τρόπους θα έπρεπε να βοηθηθούν οι πληγέντες. Και στη συνέχεια μίλησε για τη 

μακρόχρονη και επιτυχημένη διαδρομή του Συλλόγου προβάλλοντας και σχετικές φωτογραφίες. Ακολού-

θησε μια «νόστιμη» έκπληξη εκ μέρους του Τμήματος Γυναικών, που παρουσίασε μια τούρτα γενεθλίων.

Το δεύτερο μέρος της εκδήλωσης περιελάμβανε την παρουσίαση του Γστρονομικού Ημερολογίου 2017 

από τη γραμματέα Άντζελα Κοντού, η οποία είχε επωμισθεί την γενική επιμέλειά του. Το φετινό ημερολό-

γιο αναφέρεται στη μεσοτοπίτικη παραδοσιακή κουζίνα και τις παραδοσιακές μας γεύσεις, ιδωμένα ως ένα 

ακόμα πολιτιστικό στοιχείο της καθημερινής ζωής του χωριού μας. Στην ομιλία της η Άντζελα αναφέρθηκε 

ιδιαίτερα στην Μεσοτοπίτισσα γυναίκα και στον πρωταρχικό ρόλο που έπαιξε στην διατήρηση και συνέχιση 

των πατροπαράδοτων συνταγών. Ακόμα ευχαρίστησε όσους βοήθησαν ανιδιοτελώς στην ετοιμασία και την 

έκδοση του ημερολογίου, καθώς και τους χορηγούς που αναφέρονται στις τελευταίες σελίδες.

Οι  περισσότερες συνταγές δεν είναι απλές γευστικές εμπειρίες, αλλά συνδέονται με κάποια κοινωνικά 

γεγονότα, γιορτές ή έθιμα, όπως ο μπακλαβάς με το γάμο και η κολοκυθόπιτα με τις Απόκριες κ.α., γι’ αυτό 

στο αριστερό μέρος κάθε σελίδας υπάρχει μέσα σ’ ένα καλαίσθητο πλαίσιο μια σχετική αναφορά, ενώ 

στο δεξί υπάρχει η συνταγή και η ανάλογη  φωτογραφία. Οι φωτογραφίες αυτές ξυπνούν σε όλους μας, 

ιδιαίτερα σε μας τους παλιότερους, νοσταλγικά συναισθήματα, μυρωδιές και γεύσεις των παιδικών μας 

χρόνων που έχουν χαραχθεί για πάντα στις ψυχές μας. Από υγιεινής απόψεως θα μπορούσαμε να πούμε 

ότι οι περισσότερες από αυτές τις συνταγές εντάσσονται στη λεγόμενη μεσογειακή δίαιτα.

Η γευστική αναδρομή έκλεισε στην αίθουσα του Συλλόγου με ζωντανή εκτέλεση μιας παραδοσιακής 

συνταγής από τη Χρύσα Καρδαρά, η οποία έφτιαξε τα περίφημα αμυγδαλωτά αέρος, που στη συνέχεια 

κεράστηκαν στον κόσμο.  Καθ’ όλη τη διάρκεια της βραδιάς η Χορωδία του Συλλόγου έψαλλε τα κάλαντα, 

καθώς και άλλα τραγούδια.

Το Ημερολόγιο με τις παραδοσιακές συνταγές φιλοδοξεί να στολίσει όλες τις σύγχρονες κουζίνες Με-

σοτοπίτικες και μη, ώστε και οι νεότεροι να γνωρίσουν και να απολαύσουν ένα μέρος έστω, από κάποιες 

όμορφες στιγμές μιας παράδοσης, που δεν πρέπει να χαθεί ολοκληρωτικά.

ΜΥΡΣΙΝΗ ΚΟΝΤΟΥ-ΚΑΡΚΑΝΗ
Συντ/χος Εκπαιδευτικός

ΑΝΤΑΜΩΜΑ ΧΟρΕύΤΙΚΟύ ΤΜηΜΑΤΟΣ
Τριανταοκτώ Χρόνια Θύμησες Πέμπτη 8 Δεκεμβρίου 2016

Η ΕΚΔΡΟΜΗ ΤΟΥ ΣΥΛΛΟΓΟΥ

Σ
τις 20 του Νοέμβρη 2016 ο Σύλλογός μας για άλλη μια φορά διοργάνωσε μια μικρή 
ημερήσια έξοδο εκτός Αθηνών. Επελέγη η ορεινή Κορινθία, μια πολύ όμορφη περιοχή 
από τις τόσες πολλές που διαθέτει η πατρίδα μας. Προορισμός μας η Στυμφαλία με το 

Μουσείο Περιβάλλοντος, το μοναστήρι του Αγ. Γεωργίου και η λίμνη Δόξα.
Κυριακή πρωί λοιπόν ξεκινάμε με το πούλμαν γεμάτο και την παρέα να αποτελείται από 

52 φίλους. Ο καιρός σύμμαχος με μια πολύ όμορφη μέρα. Πρώτη στάση στον Ισθμό για το 
πρωινό μας καφεδάκι. Όσοι πρόλαβαν, είδαν και τη διέλευση από τη διώρυγα ενός φορτηγού 
πλοίου με τη βοήθεια του ρυμουλκού. Όμορφη εμπειρία. Αφού τονωθήκαμε, συνεχίσαμε για 
Στυμφαλία μέσω Κιάτου. Η διαδρομή με το πανέμορφο ανάγλυφό της ξεκούραζε το βλέμμα.

Η Στυμφαλία είναι μια ελώδης λίμνη και βρίσκεται σε ένα οροπέδιο με υψόμετρο 600 μέ-
τρα ανάμεσα στα όρη Κυλλήνη και Ολίγυρτος. Διατηρεί νερό κυρίως τους χειμερινούς μήνες 
και η έκτασή της φτάνει τα 3.500 στρέμματα στο τέλος του καλοκαιριού και έως 7.500 την 
άνοιξη. Αναλόγως και το βάθος της κυμαίνεται από 0.50 -2.50 μέτρα. Η λίμνη είναι πνιγμένη 
στα καλάμια, εξακολουθεί όμως να είναι μαγευτική και συγχρόνως σημαντικός υδροβιότοπος. 
Εκεί ενδημεί το ψάρι « Phoxinellus Stymfalicious». Χαρακτηριστικό του είναι πως έχει την 
ιδιότητα να επιβιώνει όταν αποξηραίνεται η λίμνη βυθιζόμενο στο παχύ στρώμα λάσπης που 
δημιουργείται. Η μυθολογία έχει τόσα πολλά να πει για τη λίμνη της Στυμφαλίας. Ας θυμη-
θούμε πολύ λίγα από αυτά. Η παράδοση λέει ότι στο όρος Κυλλήνη γεννήθηκε ο Ερμής και ο 
Ηρακλής στον έκτο του άθλο εξόντωσε τις Στυμφαλίδες όρνιθες, αυτά τα φοβερά πουλιά με 
τις χάλκινες φτερούγες, που κούρνιαζαν μέσα στα έλη και όταν ξεσηκώνονταν σκορπούσαν 
τη καταστροφή σε όλη τη περιοχή. Η Στυμφαλία πήρε το όνομά της από τον μυθικό ήρωα 
Στύμφαλο, τον πρώτο οικιστή της περιοχής. Η Στυμφαλία του 4ου π.Χ. αιώνα ήταν παραλίμνια 
πόλη. Ένα μεγάλο της μέρος είναι μισοβυθισμένο στη λίμνη και κάποιο είναι στην επιφάνεια 
το οποίο έχει ανασκαφεί.

Επισκεφθήκαμε το Μουσείο Περιβάλλοντος Στυμφαλίας, το οποίο αποτελείται από δύο 
ενότητες. Στην πρώτη παρουσιάζονται τα ιδιαίτερα γεωλογικά χαρακτηριστικά της περιοχής, η 
γη και το νερό, η πανίδα και η χλωρίδα καταλήγοντας στην ανθρώπινη κατοίκηση. Η δεύτερη 
ενότητα παρουσιάζει τα παραδοσιακά επαγγέλματα όπως αυτά εξελίχθηκαν μέχρι σήμερα. 
Κεντρικό έκθεμα, η Τομή της λίμνης, η οποία φέρνει μέσα στο Μουσείο την πραγματική χλω-
ρίδα και πανίδα της λίμνης. Όσοι δεν το έχετε επισκεφτεί αξίζει το κόπο να το κάνετε.

Συνεχίσαμε για το μοναστήρι του Αγίου Γεωργίου. Συναντήσαμε αρκετή ομίχλη στο δρόμο 
ειδικά στη περιοχή πάνω από τη λίμνη. Ένα θέαμα μαγευτικό. Η Μονή χτισμένη σε υψόμετρο 

1.500 μέτρα προσφέρει ένα μοναδικής ομορφιάς τοπίο. Λέγεται ότι εκεί λειτούργησε και το 
κρυφό

Σχολειό κατά τη διάρκεια της Τουρκοκρατίας. Πάντως η Μονή έπαιξε σημαντικό ρόλο στην 
επανάσταση του 1821 βοηθώντας οικονομικά τον απελευθερωτικό αγώνα των Ελλήνων. 
Πριν φύγουμε μας κέρασαν και το καθιερωμένο γλυκό του κουταλιού από τριαντάφυλλο που 
παρασκευάζουν οι μοναχοί από δικά τους τριαντάφυλλα.

Κατηφορίσαμε για τη λίμνη Δόξα. Είναι μια τεχνητή λίμνη σε υψόμετρο 900 μ. με έκταση 
περίπου 0.50 τ.χιλ. και βάθος 30-40 μ. Το τοπίο υπέροχο! Στο κέντρο της λίμνης υπάρχει το 
εκκλησάκι του Αγίου Φανουρίου. Εκεί παλαιότερα υπήρχε η Μονή του Αγίου Γεωργίου αλλά 
λόγω των πλημμυρών μεταφέρθηκε στη σημερινή της θέση. Περιμετρικά της λίμνης μπορεί 
κανείς να κάνει ένα θαυμάσιο περίπατο με το δάσος από τη μια πλευρά και τα γαλήνια νερά 
της λίμνης από την άλλη. Στις όχθες οι ντόπιοι παραγωγοί πουλάνε τα προϊόντα τους, όσπρια 
κυρίως, όμως δε λείπουν και πολλά άλλα, όπως μέλι, ελιές κλπ. Στην επιστροφή καθίσαμε για 
φαγητό στη Στυμφαλία και τιμήσαμε δεόντως το σουβλιστό γουρουνόπουλο και όλα τα άλλα 
εδέσματα που επιλέξαμε.

Η παρέα μας σε όλη τη διαδρομή κεφάτη με τη «γαλαρία» στις πίσω θέσεις να κλέβει τη 
παράσταση. Προσφέρθηκαν κατά τη διαδρομή διάφορα καλούδια από πολλούς και μια πα-
ραδοσιακή συνταγή- πρόγευση του Ημερολογίου 2017 από την Άντζελα Κοντού σε όλους 
μας, η οποία είχε τη καλοσύνη να μας «ξεναγήσει» με το πλούσιο προφορικό της λόγο. Την 
ευχαριστούμε.

Για το τελευταίο καφεδάκι της ημέρας έπεσε η ιδέα από τον οδηγό μας να το απολαύσουμε 
όχι στον Ισθμό, αλλά στην Πάχη. Η…. γενική συνέλευση του πούλμαν ενέκρινε την ιδέα ομό-
φωνα. Κάναμε και τη μικρή μας λαχειοφόρο αγορά και από τα τρία δωράκια η δική μου παρέα 
αποτελούμενη από 6 άτομα κέρδισε τα δύο. Το αποτέλεσμα… σκανδαλώδες, όμως υπήρξε 
απόλυτη διαφάνεια της διαδικασίας!

Είχα τη τιμή να είμαι υπεύθυνος γι αυτή τη μικρή μας εξόρμηση και νοιώθω μεγάλη ικα-
νοποίηση που μέλη του Συλλόγου μας αλλά και πολλοί φίλοι, μας τίμησαν με τη συμμετοχή 
τους και τη παρέα τους. Εκ μέρους του Δ.Σ. τους ευχαριστώ θερμά όλους. Όμως λυπάμαι που 
κάποιοι φίλοι μας δεν μπόρεσαν να είναι μαζί μας, μιας και δεν είχαμε πληρότητα για ένα δεύ-
τερο μικρό έστω πουλμανάκι. Στην επόμενη εκδρομή μας να γίνουμε πολλοί και να γεμίσουμε 
δύο πούλμαν. Ένα μεγάλο ευχαριστώ στο γραφείο του Γιώργου Βαληλή για το πούλμαν που 
μας διέθεσε και στον εξαιρετικό οδηγό, κ. Αλέκο,  που μας μετέφερε με ασφάλεια σε όλη μας 
τη διαδρομή.

Να είστε πάντα όλοι σας καλά.

ΑΡΤΕΜΗΣ ΦΙΛΙΠΠΙΔΗΣ
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ευχαριστήριο από το τοπικό συμβούλιο

επιστολή από αθλητικό Όμιλο μεσοτόπου λέσβου

αγροτικός συνεταιρισμός μεσοτόπου

Νέα μεσοτόπου ΕΠΙΜΕΛΕΙΑ ΠΡΑΞΟΥΛΑ ΠΙΠΙΝΗ -ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΔΕΛΛΗ

Προς: 
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης Και Τροφίμων, κ. Υπουργό Ευάγγελο Αποστόλου
Κοιν: Βουλευτή Νομού Λέσβου, κ. Χαράλαμπο Αθανασίου,Περιφερειάρχη Βορείου Αιγαίου, κα Χριστιάνα Καλογήρου 
και Δήμαρχο Λέσβου, κ. Σπυρίδων Γαληνό

ΥΠΟΜΝΗΜΑ

Μ ε το παρόν, σας γνωρίζουμε τα προβλήματα που προκάλεσε η πρόσφατη θεομηνία τις 28ης Νοεμβρίου, τα 
οποία πρέπει άμεσα να αντιμετωπιστούν διότι σε διαφορετική περίπτωση τίθεται σε κίνδυνο η βιωσιμότητα του 

αγροκτηνοτροφικού τομέα του χωριού μας. Ο Αγροτικός Συνεταιρισμός μας, σας επισημαίνει την αναγκαιότητα της 
άμεσης ανταπόκρισης όλων των αρμοδίων υπηρεσιών του Υπουργείου σας καθώς και κάθε άλλου εμπλεκομένου 
φορέα, προκειμένου να επισπευστούν οι απαραίτητες ενέργειες για την καταγραφή των ζημιών και την αποζημίωση 
των αγροκτηνοτρόφων μας. Οι καταστροφές και οι ζημιές από την σφοδρή βροχόπτωση είναι ανεπανόρθωτες σε όλη 
την ευρύτερη περιοχή του Μεσοτόπου, το 95% των κατοίκων που ζουν στο χωριό μας απασχολείται με την αγροκτη-
νοτροφική παραγωγή και ο Συνεταιρισμός μας είναι ένας πυλώνας στήριξης, υποστήριξης και ανάπτυξης όλων των 
αγροκτηνοτρόφων μας διαχρονικά και σταθερά.

Αυτή την στιγμή σε όλη την αγροτική περιφέρεια του Μεσοτόπου δεν υφίστανται αναχώματα στους χειμμάρους 
γιατί έχουν καταστραφεί ολοσχερώς και υπάρχουν μεγάλες και εκτεταμένες ζημιές σε όλο το αγροτικό δίκτυο με 
αποτέλεσμα τη δυσχερή πρόσβαση των αγροκτηνοτρόφων στις εκμεταλλεύσεις τους. Επίσης μεγάλες καταστροφές 
είχαμε και μέσα στον οικισμό του χωριού μας, όπου παρασύρθηκαν και  καταπλακώθηκαν αυτοκίνητα από δρόμο που 
υποχώρησε. Κατά την διάρκεια της σφοδρής νεροποντής είχαμε επίσης μεγάλες ζημιές στο ζωικό κεφάλαιο, όπου 
παρασύρθηκαν πολλά ζώα, όπως πρόβατα, κατσίκες, χοίροι, ορνιθοειδή κ.α. Στο φυτικό κεφάλαιο πλημμύρισαν και 
μπαζώθηκαν πολλές καλλιεργούμενες εκτάσεις με θερμοκήπια, πατάτες, κηπευτικά, τριφύλλια και αρότριες άλλες 
καλλιέργειες, καθώς και εκτεταμένες ζημιές στο πάγιο κεφάλαιο με αποθηκευμένες ζωοτροφές, σπόροι, χορτονομές, 
γεωργικά μηχανήματα και γεωργικοί ανελκυστήρες φρέζες, αρδευτικά συστήματος ποτίσματος (σωλήνες, λάστιχα, 
μηχανές ποτίσματος), στάβλοι και αποθήκες. 
Γι αυτό και ζητάμε: 
•	 Την άμεση ενέργειά σας για τον καθαρισμό των αγροτικών δρόμων και την αποκατάσταση του δικτύου ύδρευσης 

και αποχέτευσης λόγω του ότι αν επαναληφθεί σύντομα κάποιο έντονο καιρικό φαινόμενο θα υπάρξουν ανεπα-
νόρθωτες ζημιές. 

•	 Την επιδότηση δανεισμού ή άτοκου δανείου ή χρηματοδότησης με επιδοτούμενο επιτόκιο στον Αγροτικό Συνεται-
ρισμό Μεσοτόπου από το Ταμείο Εγγυοδοσίας Μικρών και Πολύ Μικρών Επιχειρήσεων (ΤΕΜΠΕ) η οποιοδήποτε 
άλλη πηγή χρηματοδότησης ώστε με το κεφάλαιο κίνησης να αγοραστούν ζωοτροφές, λιπάσματα, σπόροι, αγρο-
τικά εφόδια τα οποία θα διατεθούν στους αγροκτηνοτρόφους που έχουν πληγεί. Εδώ να σας επισημάνουμε ότι και 
ο συνεταιρισμός δεν γλίτωσε από τα έντονα καιρικά φαινόμενα, υπήρχαν πολλές αποθηκευμένες ζωοτροφές στις 
αποθήκες μας οι οποίες καταστράφηκαν ολοσχερώς με ανυπολόγιστη ζημιά.Να χορηγηθούν με την εγγύηση του 
Ελληνικού Δημοσίου δάνεια κίνησης από τις τράπεζες με επιδότηση τόκων, πρόταση μας είναι, η επιδότηση τόκων 
να είναι 100% έως 20.000€, 80% έως 80.000€ και 70% έως 150.000€ για τους αγροκτηνοτρόφους που επλή-
γησαν ώστε να μπορέσουν να ξεκινήσουν να δουλεύουν ξανά στις αγροτικές τους εκμεταλλεύσεις. 

•	 Να χορηγηθούν με την εγγύηση του Ελληνικού Δημοσίου δάνεια κίνησης από τις τράπεζες με επιδότηση τόκων, 
πρόταση μας είναι, η επιδότηση τόκων να είναι 100% έως 20.000€, 80% έως 80.000€ και 70% έως 150.000€ 
για τους αγροκτηνοτρόφους που επλήγησαν ώστε να μπορέσουν να ξεκινήσουν να δουλεύουν ξανά στις αγροτικές 
τους εκμεταλλεύσεις.  

•	 Καταγραφή και αποζημιώσεις άμεσα από τον ΕΛΓΑ και για τις ζημιές που θα καλυφθούν μέσω κρατικών ενισχύσε-
ων και de minimis ή από οποιαδήποτε άλλη αρχή για ΟΛΕΣ τις καταστροφές στο φυτικό, ζωικό και πάγιο κεφάλαιο. 
Θέλουμε να εξαντλήσουμε όλες τις δυνατότητες άμεσης ανακούφισης αλλά και επαναφοράς της περιοχής, κατά το 
δυνατόν, στην προτέρα της κατάσταση. Σας καλούμε να αντιμετωπίσετε με την δέουσα σοβαρότητα όλα τα παρα-
πάνω θέματα μας.

•	 Να δοθεί άμεσα οικονομική ενίσχυση του ύψους των 3.000 € στους πληγέντες με προσαύξηση 1.000€ για τις 
τρίτεκνες και πολύτεκνες οικογένειες.

•	 Να χρηματοδοτηθεί ο Αγροτικός Συνεταιρισμός από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης για να καλύψει την δαπάνη 
του κτηνιάτρου εκτροφής για όλα τα μέλη του τα επόμενα δύο έτη 2017 – 2018.

•	 Να δοθούν επιπλέον επιδοτούμενες ζωοτροφές στον Αγροτικό Συνεταιρισμό από το αρμόδιο τμήμα του ΟΠΕΚΕΠΕ.
•	 Να επανεξετάσετε τους όρους χορήγησης του κανονισμού  (229/13 χορήγηση ενίσχυσης γάλακτος) με τροποποί-

ηση και συμπλήρωση της ΚΥΑ 328609/28-09-2009 που αφορά την ενίσχυση της τοπικής παραγωγής γάλακτος 
που προορίζεται για την παραγωγή παραδοσιακών τυριών στα μικρά νησιά του Αιγαίου κατά παρέκκλιση λόγω των 
εκτεταμένων καταστροφών που υπήρξαν στην περιοχή μας διότι όπως γνωρίζετε το γάλα που παράγουν τα μέλη 
μας το δίνουμε στην Εταιρεία ΚΟΛΙΟΣ ΑΕ που έχει έδρα το Πολύκαστρο Κιλκίς, δηλαδή δραστηριοποιείται εκτός 
νησιού. Επίσης σας κάνουμε γνωστό ότι οι τοπικές εταιρείες δεν μπορούν να απορροφήσουν νομίμως την παραγω-
γή μας  καθώς ο Αγροτικός Συνεταιρισμός είναι ο πρώτος στην παραγωγή γάλακτος στην Λέσβο με παραδιδόμενο 
3.000.000 κιλά αιγοπρόβειο γάλα για το έτος 2016.

•	 Να μας γνωρίσετε αν μπορούμε να χρηματοδοτηθούμε από το κεντρικό Ταμείο Γεωργίας – Κτηνοτροφίας και 
Δασών.

•	 Προτείνουμε να χρηματοδοτηθεί ο Αγροτικός Συνεταιρισμός  και να κάνει με αυτεπιστασία αντιπλημμυρικά έργα ή 
να χρηματοδοτηθεί η Περιφέρεια Βορείου Αιγαίου ή ο Δήμος και να πραγματοποιηθούν όσο το δυνατότερο γρη-
γορότερα εργασίες καθαρισμού στους χειμάρους (Χρούσου – Ποδαρά – Ταβαρίου – Κάμνια ) με ανύψωση των 
αναχωμάτων και ενίσχυση αυτών με κροκαλόκλοβους (ενισχυμένο σύρμα) 

•	 Την αποκατάσταση έργων βατότητας αγροτικής οδοποιίας σε ολόκληρο το αγροτικό δίκτυο και δικτύων ίδρυσης και 
άρδευσης στις παρακάτω  περιοχές: Ταβαρίου, Ποδαρά, Χρούσου, Λαγκάδα, Κάμνια, Κοντίσια, Λειβάδα, Μαλλιόντα 
κα.
Αυτή την στιγμή σε όλη την αγροτική περιφέρεια του Μεσοτόπου δεν υφίστανται αναχώματα στους χειμμάρους 

γιατί έχουν καταστραφεί ολοσχερώς και υπάρχουν μεγάλες και εκτεταμένες ζημιές σε όλο το αγροτικό δίκτυο με 
αποτέλεσμα τη δυσχερή πρόσβαση των αγροκτηνοτρόφων στις εκμεταλλεύσεις τους. Επίσης μεγάλες καταστροφές 
είχαμε και μέσα στον οικισμό του χωριού μας, όπου παρασύρθηκαν και  καταπλακώθηκαν αυτοκίνητα από δρόμο που 
υποχώρησε. Κατά την διάρκεια της σφοδρής νεροποντής είχαμε επίσης μεγάλες ζημιές στο ζωικό κεφάλαιο, όπου 
παρασύρθηκαν πολλά ζώα, όπως πρόβατα, κατσίκες, χοίροι, ορνιθοειδή κ.α.

Για το Δ.Σ. Του Α.Σ. Μεσοτόπου
                          Ο  Πρόεδρος                                                                                         Γραμματέας – Διαχειριστής       
                 Βασίλειος Δημ. Ζαγκούλης                                                                         Εμμανουήλ Απ. Κωνσταντιδέλλης    

Μεσότοπος 30-12-2016
ΠΡΟΣ: Σύλλογο «Αναγέννηση»

Ο Πρόεδρος της Tοπικής Κοινότητας Γαβριήλ Πιπίνης και το Τοπικό Συμβούλιο ευχα-
ριστούν θερμά τον πολιτιστικό Σύλλογο Μεσοτοπιτών «Η Αναγέννηση» για την προ-

σφορά του ποσού των 1.700 ευρώ που μας χορηγήθηκε για την κάλυψη των έκτακτων 
αναγκών που προέκυψαν στο χωριό από τη θεομηνία. Επίσης ευχαριστούμε θερμά και τον 
πολιτιστικό Σύλλογο «Ο Μεσότοπος» για την προσφορά του ποσού των 700 ευρώ για την 
κάλυψη έκτακτων αναγκών που προέκυψαν από την θεομηνία. 

Σαν Πρόεδρος της Τοπικής Κοινότητας Μεσοτόπου, θα ήθελα να ευχαριστήσω θερμά 
και τους δυο συνεργάτες μου, τους Τοπικούς Συμβούλους, Ζαγκούλη Βασίλειο του Δημη-
τρίου και Σκούρτσο Αντώνιο του Σταύρου για την βοήθεια που προσφέρουν γενικά  στην 
κοινότητα και περισσότερο τώρα μετά τη θεομηνία που η βοήθειά τους ήταν μεγάλη. Τέλος 
θέλω να ευχαριστήσω όλους τους χωριανούς που έδειξαν κατανόηση για τα μεγάλα προ-
βλήματα που μας προέκυψαν λόγω της θεομηνίας. 

Να ευχηθώ από την καρδιά μου χρόνια πολλά, ο καινούριος χρόνος να μας βρει με 
υγεία και ό,τι επιθυμεί ο καθένας να γίνει. Εύχομαι το νέο έτος να είναι καλύτερο από το 
προηγούμενο και να είναι ειρηνικό και δημιουργικό. 

Ο Πρόεδρος Τοπικού Συμβουλίου
          Γαβριήλ Ε. Πιπίνης

ΜΕΣΟΤΟΠΟΣ ΛΕΣΒΟΥ 81105, ΤΗΛ. 697-2919901 fax 22530-96072 e-maiL: 
meSoToPoS@hoL.gr 

Μεσότοπος Λέσβου, Δεκέμβριος 2016

Α γαπητοί φίλοι και φίλες με την παρούσα 
επιστολή μας, θέλουμε να σας ενημερώ-

σουμε γύρω από θέματα που αφορούν την 
ομάδα μας και την προσπάθεια που κάνουμε. 

Καταρχάς θα ήθελα να ευχαριστήσω όλα 
τα παιδιά για την προσπάθεια που καταβάλ-
λουν φέτος. Με πολλές προσπάθειες από όλο 
το Δ.Σ., πιστεύουμε ότι έχουμε κάνει καλές 
επιλογές στους παίχτες που ήρθαν, οι οποίοι 

βοηθούν τα μέγιστα και σε συνεργασία με τα δικά μας παιδιά παρουσιάζουμε ένα καλό σύνο-
λο και αρκετές πολύ καλές εμφανίσεις. Μακάρι να υπήρχαν παραπάνω άτομα από το χωριό 
μας που να έδειχναν την απαιτούμενη θέληση και αγάπη για την ομάδα. Πάντως η πόρτα μας 
είναι πάντα ανοιχτή για όλους. Φέτος φροντίσαμε να υπάρχει συνέπεια στις προπονήσεις, που 
είναι μία από τις βασικότερες προϋποθέσεις για επιτυχία και μαζί με τη θέληση που δείχνουν 
όλοι πάμε αρκετά καλά και πιστεύω ότι στο μέλλον θα πάμε ακόμη καλύτερα. Ευχαριστούμε 
τον προπονητή μας Ξενοφών Χαραλαμπή για την μεγάλη προσπάθεια που καταβάλει προσπα-
θώντας για το καλύτερο στο δύσκολο έργο του. Επίσης ευχαριστούμε την Μυρσίνη Βουδούρη, 
που παρευρίσκεται στους αγώνες μας για παροχή πρώτων βοηθειών. Πιστεύω ότι στο τέλος 
η προσπάθεια όλων μας –Συμβουλίου, προπονητή, παιχτών, χορηγών και εθελοντών- θα 
δικαιωθεί. 

Φέτος για πρώτη φορά έχουμε ξεκινήσει και το τμήμα των ακαδημιών. Υλοποιήσαμε μία 
σκέψη που υπήρχε από παλιά, όμως για διάφορους λόγους που αφορούν κυρίως το γήπεδο, 
δεν είχε γίνει μέχρι πρόσφατα. Έχουμε οργανώσει αρκετά καλά το τμήμα, το υποστηρίζουμε 
όσο το δυνατόν καλύτερα. Η ακαδημία μας αριθμεί 35 παιδιά (20 από Μεσότοπο και 15 
από Άγρα) για τα οποία έχουμε φροντίσει για την μεταφορά τους, την ενδυμασία τους και 
τον εξοπλισμό τους. Υπεύθυνος και της ακαδημίας είναι ο προπονητής μας, ο οποίος δείχνει 
ιδιαίτερο ζήλο ώστε να επιτευχθεί ο σκοπός μας για συμμετοχή στο πρωτάθλημα των μικρών. 
Να ευχαριστήσουμε εδώ το γειτονικό σωματείο του Μακαρέα Άγρας, αλλά και τους τοπικούς 
Συλλόγους Γονέων και Κηδεμόνων Μεσοτόπου και Άγρας για την βοήθεια και υποστήριξη 
τους. Με δουλειά και υπομονή πιστεύω ότι και αυτός ο στόχος θα επιτευχθεί. Τελειώνοντας θα 
ήθελα να ευχαριστήσω ιδιαιτέρως τους χορηγούς της ακαδημίας μας, που είναι η ΚΑΦΕΤΕΡΙΑ 
ΡΑΝΤΕΒΟΥ – ΣΤΕΛΙΟΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ, ο ΤΑΚΗΣ ΑΜΕΡΙΚΑΝΟΣ και ο ΓΡΗΓΟΡΗΣ ΚΑΡΑΚΩΝ-
ΣΤΑΝΤΗΣ – ΚΑΤΑΣΤΗΜΑ ΚΙΝΗΤΗΣ & ΥΠΟΛΟΓΙΣΤΩΝ ΜΥΤΙΛΗΝΗ.

Όσον αφορά το γηπεδικό ζήτημα, όπως προαναφέραμε, ήταν ο λόγος για τον οποίο δεν 
είχε ξεκινήσει η ακαδημία νωρίτερα. Θέλουμε να κάνουμε ακόμη μία έκκληση στη Δημοτική 
Αρχή, διότι δυστυχώς έχουν περάσει πάνω 2 χρόνια από τότε που ανακοινώθηκε επίσημα 
η τοποθέτηση πλαστικού χλοοτάπητα στο δημοτικό γήπεδο του Μεσοτόπου και από τον ίδιο 
το Δήμαρχο, καταλαβαίνουμε ότι έχουν γίνει κάποιες προσπάθειες, ότι μπορεί να εξαρτάται 
από διάφορους παράγοντες, αλλά πρέπει να ασχοληθεί και με αυτό το επιτακτικό ζήτημα πιο 
αποφασιστικά, ώστε το έργο επιτέλους να γίνει. Διότι όλοι μας κρινόμαστε από το αποτέλεσμα 
και στο συγκεκριμένο ζήτημα μέχρι σήμερα αποτέλεσμα δεν υπάρχει. Πολλοί άκουσαν τις 
ανακοινώσεις που έχουν γίνει και μη βλέποντας αποτέλεσμα υπάρχει μια δικαιολογημένη 
δυσαρέσκεια. Εμείς κάνουμε ό,τι μπορούμε, κάνουμε υπομονή, ελπίζοντας ότι κάτι θα γίνει. 

Επίσης θα ήθελα να ευχαριστήσω και κάποιους άλλους φίλους που βοηθούν με διάφορες 
χορηγίες: Μιχαήλ Τζώρτζης, Νίκος Καλαμποκάς, Παντελής Βακάλης, Νότης Ρεπάνης και Πα-
ναγιώτης Ζουμπουλής. Το Ν.Π.Δ.Δ Παιδείας ,Πολιτισμού, Αθλητισμού και Τουρισμού Δήμου 
Λέσβου και ιδιαίτερα τον πρόεδρο του κ. Μιχάλη Ταμβακέλλη. Κλείνοντας θα θέλαμε για 
ακόμα μία φορά να ευχαριστήσουμε όλους τους χορηγούς μας και ειδικότερα τους χορηγούς 
του Ημιμαραθωνίου Δρόμου Μεσοτόπου, μία μεγάλη εκδήλωση που θα γίνει και το φετινό 
καλοκαίρι. 

Χρόνια πολλά με υγεία και καλή χρονιά σε όλους! 
Με εκτίμηση

Ο Πρόεδρος του Δ/Σ
Νικόλαος Τριγώνης
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M ε μεγάλη επιτυχία και παρουσία επισκεπτών, ολοκληρώθηκε η συμμετοχή 

του Δήμου Λέσβου μέσω του Ν.Π.Δ.Δ. Τουρισμού, Πολιτισμού, Αθλητι-

σμού και της Ομοσπονδίας Λεσβιακών Συλλόγων Αττικής στο “aTheNS 

CheeSe & fooD feSTiVaL”, που πραγματοποιήθηκε από τις 14 έως τις 16 Οκτω-

βρίου στο Στάδιο Ειρήνης & Φιλίας (Νέο Φάληρο, Αθήνα).

Το “aTheNS CheeSe & fooD feSTiVaL” και αποτέλεσε τη συνέχεια και τη συ-

νένωση άλλων καταξιωμένων εμπορικών festivals που πραγματοποιούνται από το 

2008 στα νότια προάστια της Αθήνας και συγκεντρώνουν το ενδιαφέρον χιλιάδων 

επισκεπτών απ’ όλο το λεκανοπέδιο, αλλά και εμπορικών αντιπροσώπων απ’ όλη 

την Ελλάδα.

Στο περίπτερο της Λέσβου, φιλοξενήθηκαν με δικό τους ατομικό χώρο, 30 τυ-

ποποιητικές και παραγωγικές επιχειρήσεις, οι εκπρόσωποι των οποίων είχαν τη δυ-

νατότητα να εκθέτουν προϊόντα, διαφημιστικά έντυπα και επιχειρησιακά banners, να 

διενεργούν γευσιγνωστικές δοκιμές – δειγματοδιανομές, να προβαίνουν σε άμεσες 

λιανικές πωλήσεις και να διαπραγματεύονται με τους εμπορικούς επισκέπτες της έκ-

θεσης.

Χορηγοί της μεγάλης αυτής εμπορικής – επιχειρηματικής αποστολής από τη Λέ-

σβο, που συντόνισαν εκ μέρους του Δήμου, ο Πρόεδρος της Δ/Κ Μυτιλήνης Πάνος 

Πίτσιος και εκ μέρους της Ο.Λ.Σ.Α. ο Πρόεδρός της Νεκτάριος Βακάλης, ήταν οι δύο 

ακτοπλοϊκές εταιρείες “BLUe STar ferrieS” και “heLLeNiC SeaWaYS”.

Στο festival συμμετείχαν πολλοί Δήμοι και Περιφέρειες απ’ όλη την Ελλάδα, ενώ 

η Λέσβος είχε μία ξεχωριστή και ιδιαίτερη παρουσία, αφού παράλληλα με την έκ-

θεση των τυροκομικών και εν γένει των αγροτικών τυποποιημένων προϊόντων του 

νησιού και τις άρτια οργανωμένες γευσιγνωστικές δοκιμές κοινού και εμπορικών 

αντιπροσώπων, καθόλη τη διάρκεια του τριημέρου πραγματοποιόταν ένα σημαντικό 

event, με θέμα: “Λέσβος: Γαστρονομικός Τουριστικός Προορισμός”.

Με φροντίδα του Ε.Ο.Σ.Σ. και υπό το γενικό συντονισμό – επιμέλεια του executive 

chef Γιώργου Ιασωνίδη και των chefs Νικολέτας Γεωργοπούλου και Θεώνης Παπα-

χριστοδούλου, διεξαγόταν συνεχώς ζωντανή μαγειρική και παρουσίαση της λεσβια-

κής γαστρονομίας, με τη χρησιμοποίηση των τοπικών εδεσμάτων και προϊόντων, που 

διέθεσαν οι συμμετέχουσες επιχειρήσεις.

Οι 16 gourmet συνταγές, την παρασκευή των οποίων παρακολουθούσε με ενδι-

αφέρον και στη συνέχεια απολάμβανε γευστικά το κοινό, ήταν: ριζότο με σαρδέλες, 

ζυμαρικά με λουκάνικα και τυρί, στραπατσάδα με σουζούκι, σαχανάκι με κεφαλο-

τύρι και γραβιέρα, πανσέτα χοιρινή, με σάλτσα ντομάτα, λιαστή ντομάτα, φέτα και 

σάλτσα ούζο, κους κους με λαχανικά και λαδοτύρι κλπ.

Ο εκπρόσωπος του Δήμου Λέσβου στο “athens Cheese & food festival”, Πρό-

εδρος της Δ/Κ Μυτιλήνης Πάνος Πίτσιος, δήλωσε για τη συμμετοχή της Λέσβου: 

“Η μεθοδική και επαγγελματική συμμετοχή των λεσβιακών επιχειρήσεων σε πολλά 

εμπορικά γεγονότα εκτός νησιού, είναι πολύ σημαντική, προκειμένου να “περάσουν” 

και να “καταχωρηθούν” τα προϊοντικά brands στο υποσυνείδητο των καταναλωτών, 

διότι μόνον έτσι δημιουργείται νέα ζήτηση, που με μαθηματική ακρίβεια θα οδηγήσει 

σε αύξηση των πωλήσεων. Η συνεργασία των τοπικών φορέων και εν προκειμένω 

του Δήμου Λέσβου με την Ο.Λ.Σ.Α., είναι άκρως σημαντική, αφού κατ’ αυτόν τον 

τρόπο επιτυγχάνονται οικονομίες κλίμακος, μείωση του κόστους και αποτελεσματι-

κότερη οργάνωση”.

Ο πρόεδρος της Ο.Λ.Σ.Α., Νεκτάριος Βακάλης, ευχαριστεί όλους όσοι βοήθη-

σαν στην τριήμερη παρουσία και προβολή των Λεσβιακών προϊόντων στην Αθήνα, 

εύχεται να ενταθούν οι προσπάθειες και να συντονιστούν οι ενέργειες των επιχει-

ρήσεων του νησιού μας με τους φορείς της Λέσβου και των Αθηνών, έτσι ώστε να 

εδραιωθεί η παρουσία των καρπών της Λέσβου στην Αττική (και σ' όλη την Ελλάδα 

& εξωτερικό) για να επιτευχθεί ακόμα καλύτερο αποτέλεσμα προβολής του τόπου 

μας προϊοντικά και τουριστικά.

Έκθεση «ATHENS CHEESE & FOOD FESTIVAL»
ΚΟΣΜΟΣυρρΟή ΣΤΟ ΠΕρΙΠΤΕρΟ ΜΕ ΤΑ λΕΣΒΙΑΚΑ ΠρΟΪΟΝΤΑ

Έ
μελλε να φύγει η χρονιά αγαπητοί φίλοι, όπως κύλησε σ’ όλη της τη διάρκεια, γεμά-
τη απώλειες κάθε λογής... Φτωχότεροι, αλλά γεμάτοι από αυτά τα «πλούτη» που μας 
άφησε μέσα μας, η αληθινή και ανιδιοτελής σχέση μας με το συνάνθρωπο, γνωστό 

και άγνωστο, που εύχομαι να μας στηρίζουν και να μας οδηγούν σε όλη μας τη ζωή...
Καλή δύναμη με του Χριστού το άγγελμα Ζωής...να μας δίνει στήριγμα. Κάθε δύνα-

μη και ευχές για την επόμενη μέρα του νέου έτους και κάθε μέρα.... Να προσπαθήσουμε 
να αντιμετωπίσουμε όλοι μαζί δείχνοντας τις αξίες που μας διέπουν, όλα τα ζητήματα που 
υπάρχουν και θα προκύψουν στη χώρα μας και στα νησιά μας... Ας είναι η ελληνική σημαία, 
σύμβολο ενότητας όλου του έθνους και το περιστέρι το σύμβολο ειρήνης για καλά μαντάτα 
απ όλους και σ’ όλους τους τομείς...

Χρόνια πολλά με τις ψυχές μας νεανικές και ώριμες συνάμα, για να ανταμώνουν με τις 
ψυχές όλου του κόσμου... Χρόνια πολλά...και καλή χρονιά ενότητας και ειρήνης στις ψυχές 
του κόσμου. 

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΒΑΚΑΛΗΣ

Χρόνια πολλά από την ΟλΣΑ

Ο Εξωραϊστικός Σύλλογος Μαλλιόντας πραγματοποίησε εκλογές στις 10/10/2016, στην έδρα 
του, στα γραφεία του παλιού Ταχυδρομείου. Το νέο διοικητικό συμβούλιο αποτελείται από 

τους: Πρόεδρος-Ανδρέας Πίτσας του Θεοδ. Αντιπρόεδρος-Στεριανός Ιωάννης του Σάββα. Γραμμα-
τέας-Λουκάς Βακάλης του Γρηγ. Ταμίας-Χαράλαμπος Βογιατζής του Παν. Αναπληρωματικό μέλος-
Μιχάλης Γουλής.

αρχαιρεσίες και ανάδειξη νέου δ.σ. στον σύλλογο 
της μαλλιόντας

«Κάνουμε θέατρο για τον πολιτισμό…»

Δ εν κάνουμε θέατρο για το θέατρο. Δεν κάνουμε θέατρο για να ζήσουμε. Κάνουμε 

θέατρο για να πλουτίσουμε τους εαυτούς μας, το κοινό που μας παρακολουθεί κι όλοι 

μαζί να βοηθήσουμε να δημιουργηθεί ένας πλατύς, ψυχικά πλούσιος και ακέραιος 

πολιτισμός στον τόπο μας. Έτσι στις 10 Δεκεμβρίου η Θεατρική Ομάδα Μεσοτόπου «Άκρον 

Άωτον» παρουσίασε την κωμωδία του Δημήτρη Ψαθά «Φωνάζει ο κλέφτης…», σε σκηνοθεσία 

του Παναγιώτη Κουρλή, στο Θέατρο του Αναγνωστηρίου Αγιάσου Λέσβου. Μια παράσταση 

που χάρισε άφθονο γέλιο στο κοινό και εκείνο με την σειρά του επιβράβευσε με το θερμό 

χειροκρότημά του την πολύ καλή προσπάθεια των ερασιτεχνών. Το Δ.Σ. του Αναγνωστηρίου 

μας έκανε να νιώσουμε πραγματικά σαν αδέρφια, καθώς η φιλοξενία τους ήταν άριστη. Η 

προσπάθεια αυτή της θεατρικής ομάδας μας δεν σταματάει όμως εδώ. Θα συνεχίσουμε όπως 

πάντα με πολύ κέφι και μεράκι αυτό το μαγικό ταξίδι του θεάτρου, καθώς θα ανανεώσουμε το 

ραντεβού μας στην Μυτιλήνη. Αυτό που μάθαμε όλον αυτόν τον καιρό είναι πως το γέλιο είναι 

διαχρονικό, η φαντασία δεν έχει ηλικία και τα όνειρα είναι παντοτινά. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΛΗΣ

Μια δεύτερη ευκαιρία!

Π
ριν από αρκετά χρόνια, όταν ήμουν και εγώ στο συμβούλιο του Συλλόγου 
είχα ξεκινήσει μια έρευνα για τη γυναικεία παραδοσιακή φορεσιά του χω-
ριού. Τα στοιχεία που βρήκα τότε, τα κατέγραψα στο περιοδικό του Συλλόγου 

του 2004. Σήμερα έχοντας σπουδάσει ενδυματολογία και σχέδιο μόδας ο Σύλλογος 
μου δίνει ξανά το βήμα μέσω της εφημερίδας να σας ενημερώσω ότι συνεχίζω την 
έρευνα γι' αυτό το θέμα. Όποιος έχει στο σπίτι του τμήμα ή και ολόκληρη τη φορεσιά 
μη διστάσει να τα θέσει υπόψη μου ή ακόμα αν θέλει ας δώσει κάποια προφορι-
κή μαρτυρία. Μπορεί να τα φέρει στο Σύλλογο τις ώρες του χορευτικού (Κυριακή 
6:30-9:00 μμ) και να μας δώσει τις απαραίτητες πληροφορίες. Από τις πληροφορίες 
που έχω συλλέξει άρχισα, με δικά μου έξοδα, να κατασκευάζω στολή που θα λει-
τουργήσει σαν πρότυπο, το οποίο θα θέσω υπ' όψιν του Συλλόγου, αν φυσικά τον 
ενδιαφέρει. Οι καιροί είναι δύσκολοι, αλλά λίγο, λίγο με τη μέθοδο της χελώνας θα 
κατακτήσουμε το στόχο! 

Με εκτίμηση, ΣΤΡΑΤΟΥΛΑ ΜΑΛΙΔΕΛΛΗ
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Τ ο πρωί της Παρασκευής 2 Δεκεμβρίου ο υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης  κ. 
Αποστόλου με το κλιμάκιό του, επισκεπτόμενος περιοχές της Λέσβου, έφτα-
σε και στο Μεσότοπο. Στις εγκαταστάσεις του Αγροτικού Συνεταιρισμού έγινε 

η πρώτη συνάντηση. Ο γραμματέας και διαχειριστής του Αγρ. Συν/μού Μεσοτόπου 
Μανώλης Κωνσταντιδέλλης καλωσόρισε τον κ. υπουργό λέγοντας πως η συγκυρία 
της συνάντησης είναι ιδιαίτερα δύσκολη. Ο Συν/σμός μας, τόνισε, έχει μια θετική πο-
ρεία και χάρις στην προσπάθεια όλων έχει να παρουσιάσει σημαντικό έργο. Παράγει 
ετησίως 3.000 τόνους αιγοπρόβειο γάλα, το οποίο παίρνει τα τελευταία έξι χρόνια η 
εταιρεία «ΚΟΛΙΟΣ», μιας και δεν μπορεί να απορροφηθεί τοπικά. Με τη συνεργασία 
αυτή κρατιούνται σε ικανοποιητικό επίπεδο οι τιμές γάλακτος και ευρύτερα. Μιας και 
το γάλα δεν αξιοποιείται, όπως είπαμε, τοπικά έχουμε το πρόβλημα του «ποιοτικού 
παρακρατήματος» και δεν μπορεί αυτό να αποδοθεί στους κτηνοτρόφους μας. Μακάρι 
να μπορέσετε -λόγω και της καταστροφής που πάθαμε- να μας βοηθήσετε και σε αυτό 
το θέμα. Το χωριό μας έχει υποστεί τη μεγαλύτερη καταστροφή στην ευρύτερη περι-
οχή! Χρειαζόμαστε και εμείς σαν συνεταιρισμός, αλλά κυρίως οι αγρότες μας άτοκα 
δάνεια για να μπορέσουν να σταθούν στα πόδια τους και να κάνουν ένα καινούριο 
ξεκίνημα. Κλείνοντας ευχαρίστησε την Περιφέρεια  και το Δήμο Λέσβου, που από την 
πρώτη στιγμή ήταν δίπλα τους. 

Ανταπάντησε ο υπουργός κ. Αποστόλου, λέγοντας: «Είμαστε εδώ μαζί με τον πρό-
εδρο του ΕΛΓΑ κ. Κουρεμπέ, μαζί μας και ο τοπικός βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Πάλ-
λης, για να ολοκληρώσουμε την εικόνα των ζημιών, να πάμε επί τόπου να δούμε τις 
καταστροφές και  στη σύσκεψη, που θα κάνουμε στην Περιφέρεια να δούμε όλα τα 
προβλήματα, ανάμεσά τους και αυτά που θέσατε. Η διάθεσή μας είναι τέτοια, ώστε να 
εξαντλήσουμε όλες τις δυνατότητες, που έχουμε σε κοινοτικό και σε εθνικό επίπεδο 
και να μπορέσουμε να ανακουφίσουμε κατ’ αρχήν όλους όσους έχουν υποστεί ζημιές, 
αλλά και να βάλουμε τις βάσεις για μια παραπέρα ανασυγκρότηση του χώρου. Πα-
ράδειγμα, εσείς συγκεντρώνοντας μεγάλη ποσότητα γάλακτος, βεβαίως και βοηθάτε 
στην συγκράτηση της τιμής, εμείς όμως θέλουμε την επόμενη φορά που θα ‘ρθούμε, 
επειδή είστε ένας δυναμικός συνεταιρισμός, να κρατάτε το γάλα εδώ, δημιουργώντας 
μια μονάδα. Σ’ αυτήν την κατεύθυνση θα σας βοηθήσουμε, δεδομένου του ότι ξεκι-
νάμε ένα καινούριο πρόγραμμα αγροτικής ανάπτυξης, που μας δίνει την δυνατότητα 
να στηρίξουμε τέτοια σχήματα, που ιδιαίτερα σε τοπικό επίπεδο, τα έχετε ανάγκη». Στο 
σημείο αυτό ο Μ. Κωνσταντιδέλλης χάρισε στον υπουργό ένα αναμνηστικό λέγοντας: 
«Επειδή πιστεύουμε πολύ στις συνεταιριστικές αξίες, να το κρεμάσετε  στο γραφείο 
σας, κ. υπουργέ, για να μας θυμάστε».

Ακολούθως μίλησε ο πρόεδρος του Τοπικού μας Συμβουλίου, γαβριήλ Πιπίνης 
καλωσορίζοντας τον κ. υπουργό στον Μεσότοπο. Ανέφερε πως «οι ζημιές είναι πρωτό-
γνωρες, στο αγροτικό δίκτυο, στις παραλίες, στον βιολογικό καθαρισμό. Οι κτηνοτρό-
φοι έχουν πάθει μεγάλες ζημιές σε υποδομές: ποιμνιοστάσια, αρμεκτήρια, έχουν χάσει 
πολλά ζώα. Οι γεωργοί έχουν μεγάλες ζημιές στα χωράφια τους, ενώ οι καλλιέργειες 
πατάτας, φασολιών, κηπευτικών θάφτηκαν από τα υλικά που έφεραν τα ορμητικά 
ποτάμια. Όλοι αυτοί οι συνάνθρωποί μας πρέπει να βοηθηθούν οικονομικά με αποζη-
μιώσεις, ώστε να συνεχίσουν να παράγουν. Δυστυχώς η κατάσταση είναι πολύ δύσκο-
λη! Θέλει  πολλή δουλειά, μήνες να δουλεύουν τα μηχανήματα, για να μπορέσουμε 
να επανέλθουμε, όσο μπορέσουμε… Σας ευχαριστούμε που ήρθατε, για να δείτε επί 
τόπου τις ζημιές, ευχαριστούμε την Περιφέρεια και το Δήμο, που από την πρώτη στιγ-
μή ήταν δίπλα μας, έστειλαν μηχανήματα, για να μπορέσουμε να το παλέψουμε….»

Στη συνέχεια η Περιφερειάρχης  κ. Χριστιάνα Καλογήρου είπε: «κ. Υπουργέ, για 
μας είναι πολύ σημαντικό που σε λιγότερο από 48 ώρες, από τότε που πέρασαν τα 
ακραία καιρικά φαινόμενα, σας έχουμε εδώ στο Μεσότοπο, στην περιοχή που έχουμε 

τις μεγάλες αγροτικές δραστηριότητες, κυρίως στην κτηνοτροφία. Είμαστε εδώ κοντά 
στους ανθρώπους με όλες μας τις δυνάμεις, η Περιφέρεια, ο Δήμος, προκειμένου 
να αντιμετωπίσουμε τις άμεσες ανάγκες για να ανακουφίσουμε τους πληγέντες και η 
παρουσία σας εδώ σήμερα είναι καθοριστική, ώστε με τη συνδρομή του Κράτους να 
μπορέσουμε να αντιμετωπίσουμε το συντομότερο δυνατό το πρόβλημα. Ο αντίπαλός 
μας, κ. υπουργέ, είναι ο χρόνος και το γεγονός ότι σας είχαμε τόσο γρήγορα κοντά 
μας μάς γεμίζει δύναμη και κουράγιο, ώστε να μπορέσουμε να αντιμετωπίσουμε την 
όλη κατάσταση».

Από τη μεριά του Δήμου Λέσβου, ο Δήμαρχος κ. γαληνός ανέφερε λακωνικά πως 
«Ό,τι μπορούμε, θα το κάνουμε. Περιμένουμε και από την μεριά σας κ. Υπουργέ να 
κάνετε αυτό που πρέπει. Ευχαριστούμε που είστε μαζί μας». Στη συνέχεια όλοι μαζί 

έφυγαν για να δουν από κοντά τις ζημιές στην περιφέρεια Μεσοτόπου…

ΦΩΤΗΣ ΒΑΣΙΛΟΓΛΟΥ

ή επίσκεψη του υπουργού κ. Αποστόλου στο Μεσότοπο

Αργά ή γρήγορα θα γινόταν κι αυτό. Και δυστυχώς έγινε πριν λίγες μέρες. 
Εννοώ τη μεγάλη νεροποντή που έπληξε το νησί μας, τη Λέσβο μας και 
ιδιαίτερα το αγαπημένο μας χωριό, τον Μεσότοπο. Από ό,τι έμαθα οι ζημιές 

που προκλήθηκαν είναι τεράστιες. Δεν ζω στο χωριό και δεν ξέρω λεπτομέρειες. 
Αλλά ο πόνος είναι μεγάλος. Η πίκρα και η απογοήτευση αφάνταστη για όλους. 
Έζησα παρόμοιες καταστάσεις όταν ήμουν παιδί στο χωριό και ξέρω. Όπως και να 
’ναι όμως υπάρχει κι ένα «ευτυχώς» μέσα στη μεγάλη ατυχία μας. Ευτυχώς που 
δεν είχαμε και την απώλεια ανθρώπων. Όλα τα άλλα είναι μόνο «δυστυχώς». 
Τώρα πρέπει να κάνουμε την καρδιά μας πέτρα, να μαζέψουμε τις δυνάμεις μας 
και να κοιτάξουμε τον μέλλον μας με σύνεση.

Δεν είναι ώρα να πούμε τι έφταιξε. Ασφαλώς έφταιξαν τα ακραία καιρικά φαι-
νόμενα. Με τη φύση δεν μπορεί να τα βάλει κανείς! Σίγουρα όμως δεν έφταιξε 
μόνο αυτό. Και ξέρουμε πως η φύση όταν δεν την σεβόμαστε τιμωρεί. Δεν είναι 
όμως τώρα η κατάλληλη στιγμή να πούμε περισσότερα.

Όταν έδωσα μια συνέντευξη στη «Χρουσιανή εφημερίδα» δεν φανταζόμουν 

ότι σε λίγες μέρες μετά θα είχαμε αυτό το τραγικό γεγονός. Είχα πει τότε κι άλλα 
σχετικά με την καταστροφή των οικοσυστημάτων, τη συνεχή αποψίλωση και την 
αλόγιστη εκμετάλλευση μιας περιοχής που οδηγούν σε καταστροφή και ερημο-
ποίησή της. Λόγω περιορισμένου χώρου δεν δημοσιεύτηκαν. Αλλά αυτή τη στιγ-
μή δεν ωφελεί να κάνουμε έναν τέτοιο απολογισμό. Ίσως τα πούμε άλλη φορά. 
Τώρα χρειάζεται σύνεση και σωστός μελλοντικός προγραμματισμός. Οι τοπικές 
αρχές κι ο καθένας μας χωριστά να σταθούμε στο ύψος των περιστάσεων για να 
κλείσουμε τις πληγές.

Αδέλφια συγχωριανοί, αφήστε τις όποιες μικροδιαφορές και τα όποια μικρο-
συμφέροντα και κοιτάξτε όλοι μαζί το καλό του χωριού μας. Όχι μόνο το τωρινό 
καλό, το πρόσκαιρο, αλλά και το μελλοντικό, για τις γενιές που έρχονται. Ό,τι 
κάνετε μόνοι σας ή με τη βοήθεια της πολιτείας, κάντε το χωρίς υπεροψία, με 
σεβασμό στη φύση και το περιβάλλον. Καλό κουράγιο χωριανοί. Καλή δύναμη 
σε όλους.

ΚΑλΟ ΚΟυρΑΓΙΟ ΧΩρΙΑΝΟΙ

ΑΡτέΜΗσ γΙΑννΙτσΑΡΟσ

«Λίγο μετά τη 1.00-το  μεσημέρι, ο υπουργός έφτασε στο κτήριο της 
Περιφέρειας Βορείου Αιγαίου, όπου υπό την προεδρία της περιφερειάρχη 
Χριστιάνας Καλογήρου και παρουσία του δημάρχου σπ. γαληνού, των 
βουλευτών  κ.κ. Πάλλη, Αθανασίου και τάσσου, του προέδρου του έΛγΑ 
Φάνη Κουρεμπέ, του αντιδημάρχου και αντιπεριφερειάρχη Λέσβου κ.κ. 
Καρασάββα και Κύτελη αντίστοιχα, αλλά και πολλών εκπροσώπων του 
αγροτικού κόσμου, συμμετείχε σε μια σύσκεψη που αφορούσε συνολι-
κά όλα τα ειδικά ζητήματα του τομέα ευθύνης του στη Λέσβο, με τους 
φορείς να του μεταφέρουν την εικόνα καταστροφής και τις επιπτώσεις 
στην αγροτική οικονομία του νησιού. Ο υπουργός, αφού άκουσε όλους 
τους παρευρισκομένους, δίνοντας και απαντήσεις, όπου ήταν δυνατό να 
δώσει, προανήγγειλε μέτρα άμεσης ανακούφισης των πληγέντων, ενώ ο 
πρόεδρος του έΛγΑ Φάνης Κουρεμπές προανήγγειλε από τη μεριά του 
την επίσκεψη των επιθεωρητών του την ερχόμενη τρίτη για την καταγρα-
φή και εκτίμηση των ζημιών στην κτηνοτροφία και στις καλλιέργειες». 

(εφημ. έΜΠΡΟσ Λέσβου)
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Έ
να μήνα σχεδόν από την θεομηνία της 

28ης-29ης Νοεμβρίου, που έπλη-

ξε την Νοτιοδυτικοκεντρική Λέσβο, 

βρέθηκα στο χωριό, με την ιδιότητα και του 

προέδρου του Συλλόγου της «Αναγέννη-

σης». Συναντήθηκα και κουβέντιασα με τον 

Πρόεδρο της Κοινότητας, Γαβριήλ Πιπίνη, 

εκπροσώπους Συλλόγων, απλούς ανθρώπους στον καφενέ και στα χωράφια και σεργιάνισα, για να 

έχω άποψη για την …επόμενη μέρα! Τον μήνα που πέρασε έγινε πολύ μεγάλη προσπάθεια να αντιμε-

τωπιστούν οι πρωτόγνωρες καταστροφές και τα μεγάλα προβλήματα, που άφησε πίσω της η μεγάλη 

πλημμύρα. Δούλεψαν άνθρωποι και μηχανήματα από Δήμο Λέσβου, Περιφέρεια Βορείου Αιγαίου και 

το Μηχανικό του Στρατού για μια βδομάδα, για να αρχίσουν να κλείνουν οι μεγάλες πληγές… Σήμερα 

έχουν σχεδόν αποκατασταθεί οι κεντρικοί αγροτικοί δρόμοι, έχει γίνει μια πρόχειρη αποκατάσταση 

της παραλίας Ταβαρίου και έχουν αποκατασταθεί τα βασικά αναχώματα στους χείμαρρους Χρούσου 

και Ποδαρά, που σκέπασαν τις κοιλάδες μας-κυρίως την δεύτερη. Μένουν πάρα πολλά να γίνουν 

ακόμα… Ένα βασικό είναι η αποκατάσταση της σωστής λειτουργίας του «Βιολογικού»- κυρίως αυτός 

του Ταβαρίου, που δεν λειτουργεί. Από την πρώτη στιγμή η ΔΕΥΑΛ, αρμόδια υπηρεσία του Δήμου 

Λέσβου έχει αναλάβει την επίλυση του συγκεκριμένου προβλήματος και δεν έχει δώσει λύση ακόμα. 

Περπατήσαμε με τον αδερφό μου, τον Θύμιο, περιμετρικά τον κάμπο του Ποδαρά… Το νερό δεν 

άφησε ντουβάρι-ξερολιθιά όρθιο! Καλλιέργειες σκεπασμένες από τα φερτά υλικά. Παντού πέτρες, 

χαλίκια, σέλια… Οι δυο χείμαρροι, που κατεβαίνουν δυτικά και κεντρικά αλλά κι ο μεγάλος της Κα-

στανιάς-ανατολικά, πώς να χωρέσουν τα νερά τους όταν καθώς κατεβαίνουν η κοίτη τους στενεύει 

αντί να φαρδαίνει; Η χρόνια υπάρχουσα κατάσταση στον Ποδαρά, δεν μπορεί να χωρέσει μια δυνατή 

βροχή, πόσο μάλλον μια πλημμύρα, που γίνεται κάθε πενήντα χρόνια! Το νερό ξεχείλισε από ψηλά 

και σκέπασε όλα τα χωράφια! Ο ποταμός της Καστανιάς ξέσπασε με λύσσα στα αναχώματα της Κά-

γκτζας, πάτησε τα χωράφια κι έφτασε ορμητικός στον παραλιακό δρόμο με τα αρμυρίκια, στέλνοντας 

πολλά απ’ αυτά στην θάλασσα και «τρώγοντα»ς το μεγαλύτερο μέρος του όγκου της αμμουδιάς, 

δημιουργώντας μια μεγάλη λίμνη στον χώρο, όπου στεγάζεται η καλοκαιρινή καντίνα! 

Συναντήσαμε τους αγρότες μας, που κάποιοι κινδύνεψαν, μιας κι εγκλωβίστηκαν το βράδυ της 

πλημμύρας στα σπίτια τους και ευτυχώς σώθηκαν με την συνδρομή της Πυροσβεστικής… Στο πρό-

σωπο και στα λόγια τους η κούραση και η απογοήτευση, που άλλαξε η μοίρα τους κι από την άλλη 

το ξαλάφρωμα, που δεν χάθηκε άνθρωπος! Μαζί και η ελπίδα, πως θα τα παλέψουμε… Όμως είναι 

βέβαιο, πως έχουν ανάγκη όσο ποτέ την βοήθεια της Πολιτείας, που κατέγραψε ζημιές και είπε 

πως θα αποζημιώσει… Αλλά και την συμπαράσταση από τον καθένα μας! Κυρίως όσοι καλλιεργούν 

ενοικιαζόμενα χωράφια, έχουν ανάγκη της κατανόησης των ιδιοκτητών, οι οποίοι οφείλουν να συμ-

μεριστούν και να αναλάβουν μέρος της ζημιάς, γιατί αν η απογοήτευση μεγαλώσει και τα χωράφια 

αφεθούν στην τύχη τους και ρημάξουν, χαμένοι θα είμαστε όλοι! Κάτι που με σύνεση και σοφία, 

πρέπει να προλάβουμε, στηρίζοντας την πρωτογενή παραγωγή! Το ίδιο συμβαίνει και στην κοιλάδα 

του Ταβαριού, με τα θερμοκήπια με τις βιολογικές καλλιέργειες, όπου οι ζημιές είναι πολύ μεγάλες! 

Στην Μαλλιόντα, ο Βούρκος παρέσυρε τα πάντα στο διάβα του… Στον Χρούσο, που δεν μπόρεσα να 

πάω, έγιναν μεγάλες ζημιές στα αναχώματα, έφραξε το γεφύρι από δέντρα που παρασύρθηκαν και 

το νερό, που ξεχείλισε, ξέσχισε τα διπλανά χωράφια, νοτιότερα. Οι κτηνοτρόφοι μας μετά το σοκ της 

επόμενης μέρας, όπου αρκετοί έχασαν ζώα ή είχαν σοβαρές ζημιές σε ποιμνιοστάσια, πολλοί δεν 

μπορούσαν να πάνε στα ζωντανά με το αυτοκίνητο, για να κουβαλήσουν τροφές αρνιά και γάλα, 

λόγω της καταστροφής του αγροτικού δικτύου. Με την βοήθεια και του Αγροτικού Συνεταιρισμού 

μπόρεσαν γρήγορα να καταγράψουν αρμοδίως τις ζημιές και με την θέληση και το πείσμα, που τους 

διακρίνει, να ξανάρθουν σε μια κάποια κανονικότητα. Όμως η χρονιά φαίνεται πολύ δύσκολη μιας 

και δεν έχει καθόλου χορτάρι και συνέχεια κουβαλούν ζωοτροφές!

Παρά τις δυσκολίες, που έχουν αφήσει έντονα τα σημάδια τους παντού, ο Μεσότοπος παλεύει να 

ξανασταθεί ολόρθος στα πόδια του και θα τα καταφέρει, γιατί υπάρχει η αγάπη για τα χώματά μας, η 

ομοψυχία, η αλληλεγγύη και η ελπίδα! Τώρα είναι η ώρα του αγώνα! Αύριο, είναι ώρα να ακουστούν 

καλοπροαίρετες γνώμες με ευθύνη, που να στοχεύουν στην καλύτερη προετοιμασία, ώστε εάν είναι 

δυνατόν να αποφεύγονται ή να μετριάζονται οι συνέπειες τέτοιων φυσικών φαινόμενων.

Οι άνθρωποί μας στο χωριό χρειάζονται συμπαράσταση ηθική και υλική από όλους! Το κράτος-

παρά την δύσκολη συγκυρία της εν δυνάμει πτώχευσης- οφείλει να σταθεί μέχρι τέλους δίπλα τους 

και να τους αποζημιώσει. Ο Δήμος και η Περιφέρεια να συνεχίσουν να στηρίζουν με κάθε τρόπο, 

ώστε να αποκατασταθεί η ομαλότητα.

Οι σύλλογοι μας, να σταθούν στο ύψος των περιστάσεων, αρωγοί στις προσπάθειες για ανα-

συγκρότηση. Ο κάθε Μεσοτοπίτης, όπου Γης να βοηθήσει το κατά δύναμιν! Οι φίλοι μας, που είναι 

πολλοί και παντού, να δείξουν εμπράκτως την μεγάλη αγάπη τους για το χωριό και τους ανθρώπους 

μας και να ανταποκριθούν μαζικά στο αποκριάτικο και κυρίως καλοκαιρινό μεσοτοπίτικο κάλεσμα, 

ώστε να ξαναρθεί το χαμόγελο! Οι αγρότες να καλλιεργήσουν ξανά την άνοιξη τα χωράφια τους κι 

οι κτηνοτρόφοι μας να παλέψουν με αισιοδοξία την δύσκολη τούτη χρονιά. Να αποκατασταθούν: η 

βατότητα σε όλο το αγροτικό δίκτυο, η λειτουργία του Βιολογικού και οι παραλίες μας –κυρίως του 

Ταβαριού και του Ποδαρά, να ξαναβρούν σιγά-σιγά το φιλόξενο καλοκαιρινό τους πρόσωπο!

Χρειάζεται να σφίξουμε το χέρι στους μπροστάρηδες αλλά και στον καθένα χωριανό, που στα 

δύσκολα, πάσχισαν για το καλύτερο! Ο πρόεδρος του Τοπικού μας Συμβουλίου Γαβριήλ Πιπίνης, με 

την βοήθεια όλων των μελών, είχε την κύρια ευθύνη να σχεδιάζει, να φροντίζει και να επιβλέπει 

επί τόπου τις βασικές εργασίες αποκατάστασης σε όλη την περιφέρεια Μεσοτόπου! Επιπλέον ήταν 

ο μόνιμος αποδέκτης κάθε προσωπικού προβλήματος που απασχολούσε τους ανθρώπους μας, οι 

οποίοι αναζητούσαν επίμονα την λύση στο πρόσωπό του. Έργο δύσκολο κι επίπονο. Και τα κατάφερε 

με τη συμπαράσταση όλων!

Ανήμερα των Χριστουγέννων ανάψαμε το κερί στην «Παναγιά», ελπίζοντας σε μέρες καλύτε-

ρες. Το ίδιο βράδυ, με πρωτοβουλία του Συλλόγου Γονέων του σχολείου μας, μικροί και μεγάλοι 

έψαλλαν τα κάλαντα και το χωριό αντήχησε από φωνές που διαλαλούσαν την αγάπη και την ελπίδα! 

Δυο μέρες μετά επισκέφτηκα τον Αγροτικό Συνεταιρισμό, ψηλά, πίσω από το Σταυρί, όπου μαζεύεται 

και το γάλα. Στα γραφεία βρήκα τους δυο προέδρους, τον νυν και τον πρώην Βασίλη Ζαγκούλη και 

Αρτέμη Κουρλή αντίστοιχα και τον Μανόλη Κωνσταντιδέλλη, Γραμματέα και Διαχειριστή του Συνε-

ταιρισμού και είχαμε μια γόνιμη κουβέντα. Δίπλα στην μεγάλη αποθήκη 5-6 χωριανοί, δούλευαν με 

κέφι, συσκεύαζαν, φόρτωναν τα αγροτικά με σακιά ζωοτροφές. Ο αγώνας συνεχίζεται… 

Ευχόμαστε καλή δύναμη σε όλους, γιατί πολλά μένουν ακόμα να γίνουν! Κουράγιο, μικρή μας 

πατρίδα…

(Μεσότοπος 24-27 Δεκεμβρίου 2016) ΦΩΤΗΣ ΒΑΣΙΛΟΓΛΟΥ

Κουράγιο, μικρή πατρίδα!

στά σ’ αυτό, γιατί δεν μπορούσα να κάνω κάτι που αυτόματα θα απάλυνε αυτά που ένιωθαν και 

έπαθαν οι συνάνθρωποί μου. Όμως έπρεπε να μείνουμε ψύχραιμοι και να δράσουμε άμεσα, ατομικά 

και ομαδικά προς κάθε κατεύθυνση. Εμείς ως Διοίκηση του Αγροτικού Συνεταιρισμού Μεσοτόπου 

δεν θα μπορούσαμε να μείνουμε αμέτοχοι σε όλο αυτό. Αποφασίσαμε να προβούμε γρήγορα σε 

ενέργειες και να απευθυνθούμε σε κάθε σχετική υπηρεσία, ώστε άμεσα ο κρατικός μηχανισμός να 

ενεργοποιηθεί και να κηρυχθεί το νησί σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης, ενώ παράλληλα να πάμε με 

τον Παντελή Βακάλη και τον Πρόεδρο του Συνεταιρισμού Βασίλη Ζαγκούλη σε όλες τις περιοχές που 

επλήγησαν και να βγάζουμε φωτογραφίες για να τις δώσουμε σε κάθε ενδιαφερόμενο που θέλει να 

διεκδικήσει αποζημίωση από τον ΕΛ. Γ.Α. ή όποιον άλλο κρατικό φορέα.

Ως ένα σημείο πιστεύω αυτό το καταφέραμε. Μέσα σε λίγες ώρες ήταν εδώ υπάλληλος της κτη-

νιατρικής υπηρεσίας, ώστε να δώσει τις πρώτες οδηγίες στους κτηνοτρόφους που είχαν απώλειες στο 

ζωικό κεφάλαιο και αμέσως τις επόμενες ημέρες επισκέφτηκαν το χωριό μας η Περιφερειακή και Δημο-

τική Αρχή. Άμεσα ανταποκρίθηκαν η Περιφερειάρχης κα Χριστιάνα Καλογήρου μαζί με τον Αντιπεριφε-

ρειάρχη κ. Θεόδωρο Βαλσαμίδη και ήρθαν για να δουν και να εκτιμήσουν το μέγεθος των ζημιών που 

προκλήθηκαν ώστε να ξεκινήσουν το γρηγορότερο οι εργασίες για την αποκατάσταση των ζημιών, τον 

καθαρισμό των χειμάρρων και των αγροτικών δρόμων. Επίσης άμεση ήταν και η παρέμβαση μας προς 

την υπηρεσία του ΕΛΓΑ με αποτέλεσμα τις επόμενες ημέρες να είναι συνέχεια στο χωριό μας κλιμάκια 

του με κτηνιάτρους και γεωπόνους για τις καταγραφές των καταστροφών. Σημαντική, ωστόσο ήταν 

και η επίσκεψη στο Μεσότοπο του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης κ. Ευάγγελου Αποστόλου και του 

Προέδρου του ΕΛΓΑ κ. Φάνη Κουρεμπέ, που ήρθαν και είδαν από κοντά το μέγεθος της καταστροφής 

και δια στόματος του Υπουργού είπαν ότι θα βοηθήσουν και ο Δήμος και η Περιφέρεια και η Κυβέρ-

νηση. Τους ευχαριστούμε όλους θερμά, τώρα όμως περιμένουμε τα λόγια τους να γίνουν έργα και να 

βοηθήσουν να ξαναφτιάξουμε όλα όσα χρόνια τώρα δημιούργησε ο λαός του Μεσοτόπου και χάθηκαν 

μέσα σε λίγες ώρες. 

Όλοι μαζί θα τα καταφέρουμε, καθένας με τον τρόπο του, την εργασία του, τα θέλω του. Οφεί-

λουμε όλοι στο χωριό μας να βάλουμε πλάτη για να το ξαναφέρουμε στην πρωτύτερη κατάσταση 

που ήταν. Οι παλιοί και ηλικιωμένοι μου λένε ότι τέτοια καταστροφή και τέτοιο νερό είχε να κάνει από 

την δεκαετία του πενήντα και ποτέ άλλοτε δεν είχε τόσο μεγάλες καταστροφές.

Να μη ξεχάσω να αναφέρω ότι, ξεχωριστή ήταν και η ανταπόκριση των Συλλόγων μας. Του 

Συλλόγου «Η Αναγέννηση», που από την πρώτη στιγμή ευαισθητοποιήθηκε και βοήθησε ποικιλοτρό-

πως, αφ’ ενός προσφέροντας στην Κοινότητα χρήματα για να καλυφθούν κάποιες ανάγκες άμεσα, 

αφ’ ετέρου με τη σημαντική επίσκεψη στο χωριό του Προέδρου και φίλου μου Φώτη για επιτόπια 

συνάντηση και ενημέρωση με τους συγχωριανούς μας. Καθώς και του Συλλόγου «Ο Μεσότοπος», 

που πρόσφερε επτακόσια ευρώ στην Κοινότητα για τις πρώτες ανάγκες που προέκυψαν, λόγω του 

γεγονότος. Για άλλη μια φορά επαληθεύεται το αρχαίο ρητό «η ισχύς εν τη ενώσει». Είμαστε ισχυροί, 

όταν είμαστε ενωμένοι!

Εδώ θα ήθελα να προσθέσω και ένα παράπονό μου… Ας είμαστε όλοι λίγο πιο προσεκτικοί στο 

τι λέμε, καθώς ορισμένοι -ευτυχώς δεν είναι πολλοί, μετριούνται στα δάχτυλα του ενός χεριού- βγά-

ζουν μια «κακία» και ισοπεδώνουν τα πάντα με τη στείρα κριτική τους διατυμπανίζοντας παντού ότι 

για την κατάσταση φταίνε αυτοί που έχουν δοκιμαστεί ως αιρετοί και εκτέλεσαν έργο σε τούτο το 

χωριό! Ο καθένας μας, που πέρασε από θέση ευθύνης, κάτι έκανε πάντα για το καλό του κοινωνικού 

συνόλου. Άλλος λίγο, άλλος πολύ, κάτι έκαναν. Στο χωριό μας κάποιοι έχουν «ματώσει» και έχουν 

«τσαλακωθεί», για να διεκδικήσουν και να γίνουν κάποια έργα, όπως η μονάδα βιολογικού καθαρι-

σμού στο Ταβάρι, τα πλακόστρωτα σε χωριό και Ταβάρι, το έργο της ύδρευσης – αποχέτευσης και 

ας θυμηθούμε πώς ήταν πριν την κατασκευή του έργου το χωριό μας και τι προβλήματα υπήρχαν! 

Επίσης το αμφιθέατρο και ο περιβάλλων χώρος του πάρκου, η Πολιτιστική Αίθουσα, η αίθουσα του 

παλιού κινηματογράφου, το γήπεδο και άλλα πολλά μικρά και μεγάλα, που δεν αναφέρονται στο 

παρόν κείμενο, αλλά έχουν μεγάλη σημασία για την καθημερινότητα των κατοίκων και επισκεπτών 

τούτου του τόπου! Ας μην κοιτάνε το δέντρο γιατί χάνουν το δάσος! Και όπως πολύ καλά γνωρίζουν 

όλοι, ο στίβος της πολιτικής σε όλες τις βαθμίδες, από την τοπική αυτοδιοίκηση έως το κοινοβούλιο 

είναι ανοιχτός για όλους! Δεν δέχομαι όμως από ανθρώπους που δεν έχουν βάλει ποτέ ούτε ένα 

μικρό λιθαράκι για το καλό του κοινωνικού συνόλου και δεν έχουν δοκιμασθεί στα κοινά, να μηδενί-

ζουν την προσπάθεια και τα έργα άλλων ανθρώπων. Τους λέω λοιπόν, για να ξέρουν, ότι αυτοί που 

«κινούνται» και προσπαθούν για τη βελτίωση της καθημερινής ζωής, της δικής μου, της δικής σου 

και όλων μας, ότι ΝΑΙ, μπορεί να κάνουν και λάθη, αλλά αυτοί που ΔΕΝ κινούνται δεν κάνουν ποτέ 

λάθος γιατί είναι στάσιμοι! Αυτά τα γράφω, εκπροσωπώντας ανθρώπους που πέρασαν ή ασχολούνται 

ακόμη και σήμερα με τα κοινά. Ας είμαστε λίγο πιο «άνθρωποι», δεν βλάπτει κανέναν!!! 

Κλείνοντας από τούτο το φύλλο θα ήθελα να εκφράσω την στήριξη μου σε όλους αυτούς τους 

Μεσοτοπίτες που έπαθαν ζημιά και να τους πω ότι όσο περνά από το χέρι μας, ως Διοίκηση του Συνε-

ταιρισμού, θα είμαστε δίπλα τους με τον τρόπο μας σε όλα τα επίπεδα! Κουράγιο, υπομονή, ομόνοια, 

αλληλεγγύη και όλα θα τα κάνουμε ξανά από την αρχή, γιατί μπορούμε! Γιατί είμαστε Μεσοτοπίτες!
Με εκτίμηση ΜΑΝΩΛΗΣ ΑΠ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΔΕΛΛΗΣ 
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Π ολλές και ποικίλες οι δραστηριότητες του Τμήματος Γυναικών το δίμηνο Νοέμβρη - Δε-
κέμβρη. Θα προσπαθήσουμε να τις ζωντανέψουμε στο χαρτί αν και τίποτα δεν αντικαθιστά 

την ζωντανή συμμετοχή και την προσωπική άποψη που διαμορφώνεται με την παρουσία. Ας τα 
πάρουμε με τη σειρά:

Θεματική ΠεμΠτή του Νοεμβρή
«τσάι και γειτονιό», εργόχειρα απλώθηκαν στο τραπέζι, ενώ ο Φώτης  Βασίλογλου 

πρόβαλλε από το φωτογραφικό αρχείο στιγμιότυπα του παρελθόντος στις γειτονιές 
του χωριού και φωτογραφίες από την καλοκαιρινή «αναβίωση» που οργανώνει το 
τμήμα γυναικών εδώ και δεκατέσσερα χρόνια. Ο χρόνος λίγος, δεν μας άφησε να χα-
ρούμε εντυπωσιακά έργα των χεριών, όπως αυτό της κ. Δέσποινας Μιχαλού, που από 
«κουρελάκια» έφτιαχνε ολόκληρες παραστάσεις. Θα το επαναλάβουμε.

εκΔρομή 12-13 Νοεμβρή
έ...Κ...Δ...Ρ...Ο...Μ...Η!!! ΜέτέΩΡΑ - έΛΑτΗ – ΠέΡτΟΥΛΙ (12-13 νοέμβρη). Βαθιές 

ανάσες στα ελατοδάση του Κόζιακα, για να μπούμε ορμητικά στις δράσεις του Χειμώ-
να. “Να είστε εκεί. Περνάμε όμορφα.” λέγαμε στο σημείωμα μας στο προηγούμενο 
φύλλο. Και αυτό κάναμε. Ανηφορίσαμε προς τον Κόζιακα, η μέρα ήταν ηλιόλουστη, 
το λεωφορείο γεμάτο και το κέφι δεδομένο. Καθώς μετά το Δομοκό απλώνεται μπρο-
στά μας ο Θεσσαλικός Κάμπος, θυμόμαστε την ιστορία των κολίγων, του Μαρίνου 
Αντύπα και του Κιλελέρ κυρίως μέσα από τους στίχους του Κώστα Βίρβου από το έργο 
Θεσσαλικός Κύκλος του Γιάννη Μαρκόπουλου.

το δάσκαλο, τον δάσκαλο 
αυτόν τον σαρδανάπαλο
να μου τον φέρετε στο στρώμα.
να σταματήσει πια να δασκαλεύει
με λόγια σαν και τούτα της φωτιάς
πως όποιος για το δίκιο δεν παλεύει
θα ζει και θα πεθαίνει σα ραγιάς.

Πλησιάζουμε στη Πύλη Τρικάλων με το μονότοξο γεφύρι του Αγίου Βησσαρίωνα 
να διασχίζει τον Πορταϊκό ποταμό κατασκευασμένο το 1514. Η βροχή και το τοπίο 
μας υποβάλλει. Ανηφορίζουμε σε υψόμετρο 920μ., μας περιμένει η Ελάτη κτισμένη 
αμφιθεατρικά μέσα σε δάσος από έλατα. Η συνεχής και καταρρακτώδης βροχή μας 
επιτρέπει μόνο μια αυτοκινητάδα μέχρι το Περτούλι. Οι εικόνες από τα πανύψηλα έλα-
τα, τα χρώματα του Φθινωπόρου και η πάχνη μας συνοδεύουν. Διαμονή στα Τρίκαλα, 
πλάι στο Ληθαίο ποταμό. Από τα παράθυρά μας βλέπουμε την Πλατεία Σαράφη και 
το άγαλμα του στρατηγού, καθώς και του Θεού της Ιατρικής Ασκληπιού, που όπως 
αναφέρει ο Στράβων, γεννήθηκε κοντά στον ποταμό. Η Κυριακή είναι αφιερωμένη στα 
ΜΕΤΕΩΡΑ, στους θαυμαστούς αυτούς βράχους από ψαμμίτη, που στέκουν μετέωροι 
μεταξύ ουρανού και γης. Μοναδικό φυσικό φαινόμενο που περιλαμβάνεται στο κατά-
λογο των Μνημείων Παγκόσμιας Πολιτιστικής Κληρονομιάς από το 1988. Φιλοξενούν 
στις κορυφές τους θαυμαστά μοναστήρια θεματοφύλακες της ορθοδοξίας που στέ-
κουν αγέρωχα πάνω από 8 αιώνες. 

Επισκεφτήκαμε τρία από τα έξι επισκέψιμα: 
Την ιερά μονή του Μεγάλου Μετέωρου, τη μονή Βαρλαάμ και τη μονή Αγίου 

Στεφάνου. Με τη βοήθεια της ξεναγού ταξιδέψαμε βαθιά στο χρόνο. Στην ίδρυση των 
μονών, στις αγιογραφίες των καθολικών, στα κειμήλια, σε έγγραφα βυζαντινά και 
μεταβυζαντινά.  Βγαίνοντας στα μπαλκόνια νοιώσαμε πραγματικά μετέωροι ανάμεσα 
στο γαλάζιο του ουρανού και κεραμιδί της Καλαμπάκας που απλωνόταν μπροστά μας. 
Προσγείωση ή απογείωση, η επιλογή είναι ατομική υπόθεση. Διαλέγουμε να απογει-
ωθούμε ώστε να επιστρέψουμε με νέες δυνάμεις στη καθημερινότητα της Αθήνας και 
να σχεδιάσουμε με φαντασία τις επόμενες συναντήσεις μας.

ΓΕΝΕΘΛΙΑ ΤΟΥ ΣΥΛΛΟΓΟΥ «ΑΝΑΓΕΝΝΗΣΗ»
Να ζήσεις Αναγέννηση 
και χρόνια πολλά
Γενέθλια να γιορτάζεις 
αιώνες μετά.
Παντού ν’ αγκαλιάζεις 
του Μεσοτόπου τα παιδιά
τη ρίζα ο κλώνος 
να μη λησμονά...

... ευχήθηκε στις 8 Δεκεμβρίου, το Τμήμα Γυναικών στο Σύλλογο καλώντας όλα τα 
μέλη του Δ.Σ. να σβήσουν τα κεράκια στη χειροποίητη τούρτα, που έφτιαξε η Χριστίνα 
Ιωσηφέλλη. Τα τραπέζια που είχαν στολιστεί χριστουγεννιάτικα, γέμισαν λιχουδιές και 
οι παρέες που τα πλαισίωσαν απόλαυσαν ζεστό τσάι με κανέλλα, ενώ ταυτόχρονα πα-
ρακολούθησαν μια σύντομη αναδρομή στην ιστορία του Συλλόγου από τον Πρόεδρο 
Φώτη Βασίλογλου, καθώς και την παρουσίαση του φετεινού ημερολόγιου από την 
Γραμματέα Άντζελα Κοντού.Στη βραδιά παραβρέθηκαν ο κ. Σταύρος Τάσσος, βουλευ-
τής Λέσβου του Κ.Κ.Ε. και ο περιφερειακός Σύμβουλος της Λαϊκής Συσπείρωσης, κ. 
Στρατής Κόρακας. 

Ο βουλευτής παίρνοντας για λίγο τον λόγο αναφέρθηκε στη πρόσφατη επίσκεψή 

του στο χωριό μας και το Ταβάρι, τη συνομιλία του με τους πληγέντες, τη διαπίστωση 
του μεγέθους της καταστροφής, την έλλειψη μέτρων αντιπλημμυρικής προστασίας.

κυριακή 18 Δεκεμβριου
Το Κέντρο Πολιτισμού Ιδρύματος σταύρος νιάρχος επισκεφτήκαμε την Κυριακή 

18 Δεκεμβρίου. Περιηγηθήκαμε ελεύθερα στο χώρο του πάρκου, περπατήσαμε πλάι 
στο κανάλι, ανεβήκαμε στο Φάρο απ’ όπου εποπτεύεις σχεδόν όλο το λεκανοπέδιο 
και το Φαληρικό δέλτα. Eπισκεφτήκαμε την έκθεση «Γιάννης Μόραλης -  Χρήστος 
Καπράλος μια φιλία ζωής και τέχνης», ξεκουραστήκαμε στο φιλόξενο ισόγειο της βι-
βλιοθήκης που λειτουργεί ως αίθουσα υποδοχής, χαλαρώσαμε σχολιάζοντας πως 
ένας χώρος από μόνος του σου αλλάζει τη διάθεση και το επίπεδο με την υψηλή του 
αισθητική και τον  σεβασμό στον άνθρωπο.   Ήταν μια πρώτη επαφή, ο χώρος, αλλά 
και οι εκδηλώσεις που φιλοξενούνται καθιστούν το σημείο δημοφιλή προορισμό για 
πολλές συλλογικές ή ατομικές επισκέψεις.  

Για τις επόμενες εκδηλώσεις του Τμήματος Γυναικών συμβουλευτείτε το πινακάκι 
εκδηλώσεων στην πρώτη σελίδα.

Με τη σκέψη μας στο χωριό, ευχόμαστε τη γρήγορη αποκατάσταση των ζημιών. Η 
ελπίδα για την κυριαρχία του καλού, που συμβολίζει η γέννηση του Χριστού, ας μας 
δώσει δύναμη να βιώσουμε δημιουργικά το νέο κύκλο που ανοίγει με τον ερχομό του 
νέου έτους. 

Καλό και Δημιουργικό 2017
Για την επιτροπή γυναικών 

ΧΡΙστΙνΑ γΙΑννΟΥΚΑΚΟΥ - ΚΟΥΡΛΗ

ή γωνιά των γυναικών

«Τ
ο Σάββατο 5 Νοεμβρίου 8.00 το βράδυ πραγματοποιήθηκε με επιτυχία η μου-
σικοθεατρική παράσταση «Η Ιωνία της καρδιάς μας» στο 1ο Γυμνάσιο-Λύκειο Ν. 
Ιωνίας. Ήταν μια παράσταση εξαιρετική που ξεπέρασε τις προσδοκίες μας τόσο 

από το αποτέλεσμα όσο και από την συμμετοχή του κόσμου. Ήταν σωστά δομημένη με 
αφηγήσεις, θεατρικά δρώμενα, video, πλαισιωμένη με παραδοσιακή μουσική, χορό και 
τραγούδια, που φόρτισαν συναισθηματικά τους θεατές, ενώ παράλληλα μέσα από σκηνές 
της καθημερινότητας των κατοίκων παρουσιάστηκαν και τα γεγονότα που συγκλόνισαν τον 
Ελληνισμό της Μ. Ασίας και σημάδεψαν την νεότερη ιστορία του τόπου μας. Γεγονότα που 
συνέτειναν και στη δημιουργία της πόλης μας, της Νέας Ιωνίας. Μετά από 5 μήνες εξαντλη-
τικών προβών το αποτέλεσμα μας δικαίωσε όλους, αφού γι’ άλλη μια φορά αποδεικνύεται 
πως όταν γίνεται κάτι με αγάπη και μεράκι το αποτέλεσμα πάντα είναι θετικό. Εδώ θα πρέπει 
να επισημάνουμε πως οι παρουσίες των δημιουργών της εκδήλωσης: του Βαγγέλη Σαρα-
ντίδη στην μουσική επιμέλεια της παράστασης και της κ. Έλενας Στρατή στη θεατρική επιμέ-
λεια και τη θεατρική διδασκαλία, ήταν καταλυτικές και τους αξίζουν συγχαρητήρια. Τέλος 
ευχαριστούμε τα μέλη της Χορωδίας, για την υπέροχη παράσταση, που μας παρουσίασαν, 
καθώς και όλους όσους συμμετείχαν και δούλεψαν παρασκηνιακά για την επιτυχία της.»

«ή ιωνία της καρδιάς μας»

Από την μεριά μας θα θέλαμε να συγχαρούμε τον δάσκαλό μας Βαγγέλη Σαραντίδη 
και την γυναίκα του, την αγαπητή μας Έλενα Στρατή, που δημιούργησαν την παράσταση, 
τον καλό μας φίλο, Δημητρό Νοικοκύρη-Σαμαρά, που συμμετείχε κάνοντας τον τελάλη 
και τον χορευτή, αλλά και τον μικρό Ιγνάτιο Σαραντίδη, γιο του Βαγγέλη και της Έλενας, 
που πήρε κι αυτός μέρος στην εκδήλωση. Δυστυχώς δεν μπορέσαμε να την χαρούμε από 
κοντά, μιας και το ίδιο βράδυ είχαμε το ψαρογλέντι μας. Ελπίζουμε να είμαστε τυχεροί σε 

κάποια επανάληψή της.

ΦΩΤΗΣ ΒΑΣΙΛΟΓΛΟΥ

ΑΠΟ ΤΟ ΝΟΕΜβρη ΩΣ ΤΟ ΤΕλΟΣ ΤΟύ ΧρΟΝΟύ   

(Απόσπασμα από το Δελτίο Τύπου του Οργανισμού Πολιτισμού

και Άθλησης και Νεολαίας του Δήμου Νέας Ιωνίας)
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Παιδική γωνιά                    Επιμέλεια Άντζελα Κοντού

Ε ίμαι πολύ χαρούμενη! Αύριο θα είναι Χριστού-
γεννα! Έχω στείλει το γράμμα μου στον Άη Βα-
σίλη και ανυπομονώ για το δώρο που θα μου 

φέρει. Και θα σας πω ένα μυστικό… Αλλά σσσσσσς!!! Δεν 
θα το πείτε σε κανέναν! Ο Άη Βασίλης είναι φίλος μου! Με 
πηγαίνει βόλτα στο Βόρειο Πόλο πετώντας με το έλκηθρό 
του!

Είναι απόγευμα και όλη η οικογένειά μου είναι στα 
δωμάτιά τους κι εγώ στο δικό μου, όταν ακούω: «Τοκ, 
τοκ,τοκ!». Ήταν ο Άη Βασίλης που μου χτυπούσε το πα-
ράθυρο. Εγώ άνοιξα και τον βοήθησα, επειδή είναι πα-
χουλός, να μπει μέσα. Έξω περίμενε το έλκηθρο με τους 
τάρανδους. Μου είπε πως ήρθε για να με πάει βόλτα κι ότι 
μου έχει μια έκπληξη. Εγώ δεν μπορούσα να κρατηθώ! 
Έβαλα χοντρά ρούχα και ξεκινήσαμε! 

Περάσαμε πάνω από ερήμους, από χιονισμένα βουνά 
και από ζούγκλες… Κάποια στιγμή ένας από τους ταράν-
δους τραυμάτισε το πόδι του σ την κορφή ενός δέντρου 
και το έλκηθρο άρχισε να γέρνει, ώσπου πέσαμε ευτυχώς 

σε μαλακό χιόνι και δεν πάθαμε τίποτα! Ο τάρανδος όμως 
φαινόταν να πονάει κι εγώ που πάντα έχω μια γάζα μαζί 
μου για περίπτωση ανάγκης, έδεσα το πόδι του. Ο Άη Βα-
σίλης μ’ ευχαρίστησε πολύ, όμως και πάλι ο τάρανδος δεν 
μπορούσε να πετάξει. Ήμασταν στη μέση της διαδρομής 
και δεν υπήρχε σπίτι πουθενά τριγύρω.

Τότε ο Άη Βασίλης που παρά τα χρόνια του ήταν δυνα-
τός, έκοψε μερικά δέντρα και έφτιαξε ένα ξύλινο σπιτάκι 
για να ξεκουραστούμε. Ανάψαμε και μια φωτιά για να ζε-
σταθούμε. Αργότερα τον ρώτησα: 

-Ποια ήταν η έκπληξη που μου είπες;
-Ψάξε μέσα στο σάκο μου και βρες ένα πράσινο κουτί 

με μικρές τρύπες.
Μόλις πήρα το κουτί, μου είπε να το ανοίξω. Το άνοιξα 

και τι να δω! Ένα πανέμορφο κουταβάκι! Τον αγκάλια-
σα, πράγμα δύσκολο μ’ αυτή την κοιλιά που έχει, και τον 
ευχαρίστησα πολύ. Πήρα το κουταβάκι αγκαλιά και πριν 
περάσει πολλή ώρα ο μαγικός τάρανδος έγινε καλά. Έτσι 
μπορέσαμε να γυρίσουμε σπίτι. 

Είχε ήδη νυχτώσει, όταν πρόλαβα να χωθώ κάτω από 
το πάπλωμα μαζί με το κουτάβι παριστάνοντας την κοιμι-
σμένη, ακριβώς πριν μπει η μαμά μου. Το επόμενο πρωί 
ξύπνησα με τη χαρά ότι είναι Χριστούγεννα κι έτρεξα στο 
χριστουγεννιάτικο δέντρο, όπου βρήκα το δώρο που είχα 
ζητήσει! Μετά εμφάνισα και το κουτάβι λέγοντας πώς το 
άκουσα τη νύχτα να κλαψουρίζει στην αυλή και κατέβηκα 
να δω τι συμβαίνει, το βρήκα να κρυώνει και το πήρα. 

-Μανούλα, μπορώ να το κρατήσω, σε παρακαλώ;
-Είναι πολύ γλυκούλι, είπε η μαμά. Νομίζω ότι μπο-

ρείς, αρκεί να αναλάβεις εσύ την ευθύνη του.
-Ευχαριστώ πολύ μαμά!!! 
Και της χάρισα μια τεράστια αγκαλιά!
Το βράδυ καθίσαμε όλοι μαζί τρώγοντας τους κου-

ραμπιέδες της γιαγιάς και βλέποντας μια ταινία με τον Άη 
Βασίλη αποφασίσαμε να ονομάσουμε το νέο μας σκυλάκι 
Σάντα!

– Καληνύχτα,ψιθύρισα.
– Καληνύχτα, μου είπε η μητέρα μου και έκλεισε την 

ξύλινη πόρτα του δωματίου μου. Μόλις πήγα να κλείσω 
τα παντζούρια των ματιών μου... ακούστηκε αμυδρά μια 
γνωστή φωνή.

– Μυρτώ!
– Ποιος είναι; πετάχτηκα από το κρεβάτι μου.
Κοίταξα έξω από το παράθυρο και τι να δω.
Ήταν η Σταυρουλίτα και ο Άγγελος, δύο καλοί μου φί-

λοι και κάποιον κρατούσαν στα χέρια. Κάποιο παιδί. Τους 
έφερα μέσα, όταν κατάλαβα πως αυτός που κρατούσαν 
ήταν η άλλη μας φίλη, η Μαρία. Ήταν τραυματισμένη!

– Τι έγινε; Τι έπαθε η Μαρία; είπα εγώ, ενώ πήγα να 
ανοίξω το φως.

– Μυρτώ, δεν κατάλαβες τι έγινε; με ρώτησε ο Άγγελος.

– Όχι.
– Ο Περόφ, ο πρωθυπουργός, διέταξε 100 αστυνο-

μικούς να σπάσουν τη πορεία ειρήνης όπου ήμασταν κι 
εμείς. Άρχισαν να χτυπάνε όποιον έβρισκαν μπροστά τους! 
Μέσα σε όλο το πανικό η Μαρία έπεσε κάτω και την ποδο-
πάτησαν, είπε ο Άγγελος.

– Καλύτερα να μην το μάθει η μητέρα μου πως ήρ-
θατε, τους είπα. Άνοιξα τη πόρτα σιγά-σιγά και πήγα στο 
μπάνιο. Πήρα λίγο οξυζενέ και βαμβάκι για να περιποιη-
θώ τη Μαρία.

– Ααααα!!!Με πονάς! είπε η Μαρία.
– Συγγνώμη. Κάνε λίγο υπομονή, είπα ενώ της έβαζα 

το βαμβάκι πάνω στις πληγές για να σκουπίσω το αίμα.
– Δεν πάει άλλο! είπε η Σταυρουλίτα δυνατά.
– Μη φωνάζεις, είπα εγώ.

– Δε μπορούμε να καταπιεζόμαστε άλλο από αυτόν το 
διπρόσωπο τύραννο! Όποτε του καπνίσει, καλεί τα τσιρά-
κια του κι όποιον πάρει ο χάρος!

– Δίκιο έχεις!
– Συμφωνώ!
– Κι εγώ!
Ξαφνικά μέσα στη σιωπή της νύχτας....
- Ντριιιιιν!!! Γκαπ γκουπ!!! ταυτόχρονα βροντοχτυπού-

σε η πόρτα και ακουγόταν μανιασμένα το κουδούνι. Η 
μητέρα μου πετάχτηκε από το κρεβάτι της αλαφιασμένη 
για να δει τι συμβαίνει. Μόλις άνοιξε την πόρτα, όρμησαν 
μέσα τέσσερις οπλισμένοι, ένστολοι άντρες… 

Η συνέχεια στο επόμενο τεύχος

α γαπημένα μου παιδιά, σας στέλνω 2017 χαρούμενες ευχές για τη νέα χρονιά σε 
όοοοολα σας μαζί και στο καθένα ξεχωριστά! Ελπίζω να παίξατε περισσότερο στις 
χριστουγεννιάτικες διακοπές, να βγήκατε για τα κάλαντα και να περάσατε περισσό-

τερο χρόνο με την οικογένειά σας. 
Ξέρω σίγουρα ότι μία από εσάς πέρασε καταπληκτικά τα Χριστούγεννα παρέα με τον 

… Άη Βασίλη! Ναι, ναι, καλά διαβάσατε και ακόμα καλύτερα θα διαβάσετε παρακάτω στο 
κείμενο της Όλγας Μιχαλού (κόρη του Κώστα Μιχαλού και της Βασιλικής Λ. Βουδούρη). 
Η Όλγα πάει  Δ’ Δημοτικού και αγαπάει πολύ το χορό, τη μουσική και καθετί που εκ-
φράζει την καλλιτεχνική της φύση. Όταν μάλιστα αφήνει τη φαντασία της ελεύθερη, τότε 
συμβαίνουν πράγματα θαυμαστά και παραμυθένια, σαν κι εκείνα που μας περιγράφει στο 
κείμενό της.

 Η μεγαλύτερη αδελφή της, η Μυρτώ Μιχαλού, πάει ΣΤ’ Δημοτικού και είναι άριστη 
μαθήτρια κι έχει πολλά ενδιαφέροντα με κυριότερα το διάβασμα παιδικής λογοτεχνίας, 
αλλά και τη ζωγραφική, όπου μπορεί να αποτυπώσει τα συναισθήματά της. Το συγγραφι-

κό ύφος της Μυρτώς είναι ρεαλιστικό και αληθινό με ήρωες συνηθισμένους ανθρώπους 
παρέα με φανταστικούς κακούς… Η ιστορία που διάλεξε να μας διηγηθεί θα δημοσιεύεται 
σε συνέχειες που θα σας αφήνουν με … κομμένη την ανάσα και αγωνία για το τι θα γίνει 
παρακάτω!

Αφήνοντας την πλευρά της φανταστικής  λογοτεχνίας, όπου μας ταξιδεύουν οι αδελ-
φές Μιχαλού, ας προσγειωθούμε στην πραγματικότητα με το κείμενο της Μυρσίνης Ζου-
μπουνέλλη (κόρη του Γιάννη Ζουμπουνέλλη και της Δέσποινας Ζακύρη). Η Μυρσίνη είναι 
μαθήτρια της Α’ Γυμνασίου και ανταποκρινόμενη στο κάλεσμα της στήλης μας περιγράφει 
γλαφυρά τη συμμετοχή της σε μια από τις καλοκαιρινές εκδηλώσεις στο Μεσότοπο. Η 
εμπειρία της άρεσε πολύ και θα ήθελε να το ξανακάνει, διότι όταν κάνεις κάτι ομαδικό, 
περνάς όμορφα!

Ευχαριστούμε και τα τρία κορίτσια που έγραψαν για τα Μ. Ν.!  Περιμένουμε και τα δικά 
σας κείμενα στο anagenme@gmail.com

Περιπέτεια με τον Άη Βασίλη

Πρόσεχε

μεταξύ φαντασίας και πραγματικότητας 

της ΟΛΓΑΣ ΜΙΧΑΛΟΥ

της  ΜΥΡΣΙΝΗΣ ΖΟΥΜΠΟΥΝΕΛΛΗ

γράφει η ΜΥΡΤΩ ΜΙΧΑΛΟΥ

Τ ο φετινό καλοκαίρι, 
όπως κάθε καλο-
καίρι, ήταν γεμάτο 

εκδηλώσεις! Εγώ σαν παιδί 
δεν δίνω ιδιαίτερη σημασία, 

παρά μόνο σε αυτές που έχουν τραγούδι, χορό, καλλι-
τεχνικά και θέατρο. Έτσι το καλοκαίρι περνούσε ήσυχα... 
ώσπου μια μέρα, απρόσμενα, με ρώτησαν αν θα ήθελα 
να συμμετέχω στον «Αχταρμά»! Ενθουσιάστηκα με την 
πρόταση και  φυσικά -χωρίς δεύτερη κουβέντα- απάντη-
σα καταφατικά! Έτσι μια μέρα συγκεντρωθήκαμε αρκετά 

κορίτσια στον παλιό κινηματογράφο για να αρχίσουμε τις 
πρόβες. Η δασκάλα μας, η κυρία Μπίρη, μας ανακοίνωσε 
πως θα χορέψουμε έναν λατινο-αμερικάνικο χορό, κάτι 
καινούριο για μένα. (Προσωπικά μου αρέσουν πολύ σχε-
δόν όλοι οι χοροί). Αρχίσαμε την ίδια κιόλας μέρα κάνο-
ντας κάποιες «φιγούρες».  Δύο ή τρεις μέρες την εβδομά-
δα μαζευόμασταν για να κάνουμε πρόβες. 

Έτσι, καθώς οι μέρες κυλούσαν ήρεμα αλλά και με 
ανυπομονησία, ήρθε η μέρα όπου θα ξεκινούσε η εκδή-
λωση. 

 Ο «Αχταρμάς» ξεκίνησε με τα ευχαριστήρια και στη 

συνέχεια βγήκαμε εμείς στη σκηνή. Μερικές λίγο αγ-
χωμένες, άλλες με πολύ αυτοπεποίθηση...  Το τραγούδι 
ξεκίνησε. Χορέψαμε όλες μας πολύ ωραία, πήραμε ένα 
ζεστό χειροκρότημα από τον κόσμο και η εκδήλωση συ-
νεχίστηκε. Ακολούθησαν σκετσάκια και μετά άλλα δύο 
χορευτικά.

Γενικά μου άρεσε πάρα πολύ που συμμετείχα και θα 
ήθελα να πάρω μέρος και στο μέλλον σε διάφορες τέτοιες 
εκδηλώσεις! 

 Η συμμετοχή μου σε μία καλοκαιρινή εκδήλωση
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«Μπράβο Χρηστέλ’!!!»         ΤΟΥ ΧΡΗΣΤΟΥ  ΚΩΝ/ΝΟΥ ΠΙΠΙΝΗ
ΕΠΙΜΕΛΕΙΑ: ΑΝΤΖΕΛΑ ΚΟΝΤΟΥ

Από το  Σύλλογο  Γονέων  και Κηδεμόνων 
του Δημοτικού  Σχολείου  και Νηπιαγωγείου Μεσοτόπου

Α πό μικρός κι από νωρίς μπήκα στην πίεση. Όταν ήμουν 7-8 χρονών η μάνα 
μου με είχε κάνει το δεξί της χέρι. Με έβαζε να προσέχω το φαΐ και ουαί κι 
αλίμονο αν το έκαιγα, έπεφτε ξύλο χορταστικό. Μετά το μετάνιωνε αλλά  ήταν 

αργά. Η μάνα μου από μικρή ηλικία έπασχε από κατάθλιψη σε σημείο υποχονδρίας. 
Μαγείρευα λοιπόν, τρώγαμε και μετά εγώ έπρεπε να πλύνω τα πιάτα. Όταν ήμασταν 
στο Ταβάρι περίμενα να καταλαγιάσουν  τα μουρά* για να μη με κοροϊδεύουν. Όταν 
τέλειωνα, είχα το ελεύθερο να πάω και για παιχνίδι, αλλά το αυτί παγίδα. Μόλις φώ-
ναζε έπρεπε να παρουσιαστώ. Συνέχεια εμένα φώναζε, βολικό το Χρηστέλ’. 

Θυμάμαι παίζαμε πάνω στην άμμο. Είχαμε κάνει καϊκέλια* από πέκ(ι)’ κα, που ση-
μαίνει χοντρή φλούδα από τσάμι (πεύκο) ή με αρνατίκο*. Οι ψαράδες κάτω από τους 
ράχτες*μπαλώναν τα δίχτυα τους. Κάποια στιγμή φώναζαν: «Ποιος θα πάει να πάρει 
τσιγάρα από τον Πλάτων;». Ο μπαρμπα Πλάτων είχε μικτή εμπορική ιδιότητα, καφε-
νείο, μπακάλικο, εμπόριο καυσίμων, όλα μαζί…  Λέγανε λοιπόν οι ψαράδες:

-  «Κανένας δε μιλά, άιντε Χρηστέλ’, πάλι σ’ εσένα έπεσε ο κόμπος!». Γιατί εγώ δεν 
έλεγα ποτέ όχι! Πήγαινα, έπαιρνα τα τσιγάρα. Ένα «Μπράβο Χρηστέλ’!» ήταν για μένα 
μεγάλη ικανοποίηση και με αγαπούσαν όλοι.

Μια φορά θυμάμαι συγκεκριμένα μου είχε δώσει ο μπαρμπα Λεωνίδας Καραμηνάς 
ένα τάληρο, πιντάρ’*  το λέγανε τότε. Στο δρόμο εγώ το έπαιζα, το πετούσα ψηλά, σαν 
κορώνα γράμματα και κάποια στιγμή λέω, δεν κλείνω τα μάτια μου, να δούμε, θα το 
βρω το πιντάρ’;

Το πετώ πάλι, ανοίγω τα μάτια, πού να βρεις το τάληρο; Έφαγα τον κόσμο, τίπο-
τα… Πάω στον μπαρμπα Πλάτων και του λέω:  «Να μ’  δώσεις τσιγάρα τ’  πατέρα μ’ τσι 
αύριου θι σ’ φέρου τσι παράδις*». Μού ‘δωσε τα τσιγάρα, τα πάω στο Λιουν’δάρ’. Έτσι 
τον έλεγαν γιατί ήταν μικρόσωμος, σαν τον αδερφό του, το Στρατέλ’. Είχαν τη βάρκα 
θυμάμαι, την έλεγαν «Χελιδόνα». Το βράδυ που ήρθε ο πατέρας μου μού έδωσε το 
τάληρο και πήγα στον  μπαρμπα Πλάτων και ξόφλησα τα τσιγάρα.

Εκείνη την ημέρα ο πατέρας μου είχε πολλά ψάρια, πετραγκούρια (μαγιάτικα). Τα 
κεφάλια δεν τα παίρνανε αυτοί που εμπορευότανε τα ψάρια. Ο πιο σίγουρος ήταν ο 
μπαρμπα Γιάννης Σαράντος , Ντοματάς το παρατσούκλι. Τότε μου δίνει μια αποστολή 
να εκτελέσω. Μου έδωσε ένα κεφάλι και μου λέει: «Τούτο θα το πας στον μπαρμπα 

Μήτσο τον Τσολιά». Μια και δυο το πηγαίνω. Άμα το είδε μου λέει: 
«Τι να το κάνω τούτο το πράμα;»
«Τζάμπα είναι», λέω.
Μου απαντάει: «Να το πάρεις πίσω. Άμα έχει κάνα παρτσά* ψαχνό, να το πληρώσω».
Το πάω πίσω και λέω αυτό που μου είπε. Κόβει ο πατέρας μου μια φέτα καλή. 
«Θα την πας αλλά θα του πεις το βράδυ να πάρει τα μουρά και να κατέβουν να 

φάμε».
Βάζει ο πατέρας μου το κεφάλι μέσα σε μια χαρανάρα*και το έβρασε. Το βράδυ 

κατέβηκε ο μπαρμπα Μήτρος με τα μουρά. Στρώνουμε το σοφρά*και ντουζντίσαμε* 
με τα κουτάλια πρώτα και ύστερα με τα πιρούνια.  Ένας ένας χόρταινε και σταματούσε. 
Ο μπαρμπα Μήτρος σταμάτησε κι αυτός. Λέει ο πατέρας:

«Αγάντα ρε Μήτρο!»
Λέει: «Δεν μπορώ άλλο! Εσύ έβρασες μισό ψάρι…»
Λέει ο πατέρας μου: «Μήτρο, το κεφάλι που σου έστειλα είναι!»
«Κωστή, δεν το περίμενα να ‘χει τόσο φαγί…»
Του απαντά ο πατέρας: «Βρε Μήτρο, άμα δεν είχε, θα στο έστελνα;»
«Όποτε ξαναταιριάσει, κεφάλι θα μου στέλνεις!»

γΛΩσσΑΡΙ
*μουρά: μωρά, εδώ παιδιά
* καϊκέλια: μικρά καΐκια
* αρνατίκος: είδος φυτού
*ράχτες: βράχια
* σ’ εσένα έπεσε ο κόμπος!: Σε σένα έτυχε!
* πιντάρ’: πεντάρι
*παράδις: Παράδες (εν. παράς), τα λεφτά
*παρτσά: κομμάτι (τούρκ.)
* χαρανάρα: χαρανί (κατσαρόλα) στον υπερθετικό βαθμό
* σοφράς: χαμηλό, ξύλινο τραπέζι όπου έτρωγε η οικογένεια καθισμένη στο πάτωμα

* ντουζντίσαμε: ορμήσαμε

Ο Μεσότοπος στο «Αλάτι της Γης»        

Σ τα γυρίσματα της εκπομπής Το «Αλάτι της Γης» της ΕΡΤ1 παραβρέθηκαν και 
χόρεψαν μέλη του Συλλόγου μας. Το «Πέραν», ένας όμορφος χώρος στη νέα 
Χαλκηδόνα, ήταν ο τόπος των γυρισμάτων. Ο καλός φίλος Λάμπρος Λιάβας, 

παρουσιαστής της εκπομπής, μας προσκάλεσε στα γυρίσματα του αφιερώματος στην 
τέχνη της κιθάρας στο ρεμπέτικο και στο λαϊκό τραγούδι με αποκλειστικό εκφραστή 
τον Δημήτρη Μυστακίδη, εξαιρετικό δεξιοτέχνη, ερευνητή και ακαδημαϊκό δάσκαλο 
του οργάνου στο ΤΕΙ Λαϊκής και Παραδοσιακής Μουσικής. Η εκπομπή προβλήθηκε 
την Κυριακή 4 Δεκεμβρίου. 

Ακούστηκαν γνωστά και άγνωστα λαϊκά τραγούδια των Κώστα Σκαρβέλη, Κώστα 
Καρίπη, Κώστα Μπέζου, Γιώργου Κατσαρού, Μανόλη Χιώτη και άλλων δημιουργών, 
γραμμένα από τις αρχές του αιώνα έως την πρώτη μετακατοχική περίοδο. Ο Δημήτρης 
Μυστακίδης ήταν εξαιρετικός στην ερμηνεία των τραγουδιών, ενώ οι δεξιοτέχνες μου-
σικοί Μ. Πάππος και Ν. Τατασόπουλος στο μπουζούκι, ο Κ. Γκουβέντας στο βιολί, ο Ε. 
Βούλγαρης στο yaili tanbour και ο Α. Τσαρδάκας στο κανονάκι, καθώς και οι Χρήστος 
Μαστέλος και Ιφιγένεια Ιωάννου στο τραγούδι, προσέφεραν μια πανδαισία ήχων. Οι 
όμορφοι αυτοί ήχοι δεν ήταν δυνατόν να αφήσουν ασυγκίνητους τους μερακλήδες της 
παρέας μας. Έτσι με το χορό τους ο Χρήστος Καραστεφανής, ο Γρηγόρης Πιπίνης και τα 

ξαδέρφια Βασίλης και Πάνος Πιπίνης στα απτάλικα και μαζί με τον Φώτη Βασίλογλου 
στο χασαποσέρβικο, έδωσαν και το μεσοτοπίτικο χρώμα στην εκπομπή. 

Ευχαριστούμε θερμά το «Αλάτι της Γης» και τον Λάμπρο Λιάβα για την πρόσκληση 
και φιλοξενία και τα όμορφα μεσημέρια Κυριακής. 13.00-15.00, που μας χαρίζει.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΒΟΓΙΑΤΖΗΣ

Τ ην Τετάρτη 28 Δεκεμβρίου 2016 ο Σύλλογος Γονέων  του Δημ. Σχολείου Με-
σοτόπου πραγματοποίησε  τη χριστουγεννιάτικη γιορτή για τα παιδιά στο χώρο 
του παλιού κινηματογράφου. Εκεί μοιράστηκαν τα δώρα του Συλλόγου μας. 

Ευχαριστούμε όλους τους μαθητές και τους γονείς που παρευρέθηκαν. Ο Σύλλογος 
Γονέων:

ñ Ευχαριστεί θερμά το Σύλλογο Μεσοτοπιτών «Η ΑΝΑΓΕΝΝΗΣΗ» για την προ-
σφορά βιβλίων στα παιδιά του δημοτικού και νηπιαγωγείου, τα οποία  μοιρά-
στηκαν στο τέλος της χριστουγεννιάτικης γιορτής στο χώρο του σχολείου.

ñ Επίσης ευχαριστεί την ΣΤ’ τάξη του 5ου  Δημοτικού Σχολείου Αγίου  Δημητρίου 
Αθήνα, τα παιδιά της οποίας με πρωτοβουλία της μαθήτριας Ελένης Κασάπη 
(κόρη  της συγχωριανής μας Χρύσας Καρδαρά), δώρισαν στα παιδιά του δημο-
τικού και νηπιαγωγείου παιχνίδια.

ñ Ευχαριστούμε ακόμη θερμά τη θεια  Χρύσα Ζαγκούλη, η οποία αφιλοκερδώς 
έπλεξε πέντε ζευγάρια κάλτσες για τις παραδοσιακές στολές του Συλλόγου Γο-
νέων

ñ Επίσης ευχαριστούμε  το Νίκο Ρεπάνη και τον  Κώστα  Κωνσταντιδέλλη που 
αφιλοκερδώς πρόσφεραν τη βοήθειά τους για κάποιες επισκευές στο σχολείο, 
καθώς και τον Αντώνη Σκούρτσο για το στολισμό του αύλειου χώρου του σχο-
λείου.

Ο  Σύλλογος  Γονέων  και Κηδεμόνων  του Δημοτικού Σχολείου και Νηπιαγωγείου 
Μεσοτόπου εύχεται σε όλους τους μαθητές, το εκπαιδευτικό  προσωπικό και σε όλους 
τους κατοίκους και φίλους του χωριού μας «Καλή χρονιά με υγεία  και δημιουργικό-
τητα! Χρόνια πολλά  κι  ευτυχισμένα». 
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ΓΕΝΝήΣΕΙΣ
•	 Ο Δημήτρης Σαρόγλου του Ιωάννη και η Μίνα Αθανασίου 

του Ηλία απέκτησαν αγοράκι στην Αθήνα.
•	 Ο Νίκος Παν. Κουρλής και η Μαρία-Ζωή Δουδωνή απέκτη-

σαν κοριτσάκι στην Αθήνα.

ΒΑΦΤΙΣΕΙΣ
•	 Η Μαργαρίτα Σταύρου το γένος Χριστοδουλή (Γροσσά) και 

ο Λευτέρης Παπασταυρινούδης βάφτισαν το κοριτσάκι τους 
και το ονόμασαν Κλεοπάτρα.

•	 Η Ευτυχία και ο Παναγιώτης Βακάλης βάφτισαν το αγοράκι 
τους στο Μεσότοπο και το ονόμασαν Μάριο .

•	 Διόρθωση: Ο Νίκος Κουρλής βάφτισε το κοριτσάκι του 
Ευαγγελία – Ροζαλία.

θΑΝΑΤΟΙ
•	 Πέθανε στην Αθήνα ο Λουκάς Σαραντίδης.
•	 Πέθανε στο Πόρτο Ράφτη ο Βαγγέλης Μιχελής.
•	 Πέθανε στην Καλαμάτα η Στέλλα Γωγή - Αλεξανδροπού-

λου.
•	 Πέθανε στην Αθήνα η Χρύσα Χονδρέλλη του Ευαγγέλου.
•	 Πέθανε στο Μεσότοπο ο Νικόλαος Γωγής του Ευαγγέλου.
•	 Πέθανε στο Μεσότοπο ο Νίκος Βασίλας του Βασιλείου.
•	 Πέθανε στην Αθήνα η Μαρίτσα Μαν. Χονδρέλλη
•	 Πέθανε στην Αθήνα ο Δημήτρης Νικ. Βλουτιδέλλης
•	 Πέθανε στην Αμερική ο Γιάννης Στυλ. Τριγώνης

•	 Η Μαρία Γωγή στη μνήμη του συζύγου της Κων/ νου Γωγή και 
των γονέων της Γεωργίου και Μυρσίνης Βαλαβάνη 50 €.

•	 Τμήμα Γυναικών Συλλόγου 150 € 
•	 Η Χριστίνα Κοντέλλη στη μνήμη του συζύγου της Πάνου Κο-

ντέλλη 100 € 
•	 Η Χριστίνα Κοντέλλη για το οστεοφυλάκιο κοιμητηρίου Μεσοτό-

που στη μνήμη του συζύγου της Πάνου Κοντέλλη 100 € 
•	 Ο Γαβρίλος Παπαβασιλείου του Δημητρίου στη μνήμη της θείας 

του Χρύσας Χονδρέλλη του Ευαγγέλου 30 € 
•	 Ο Ευάγγελος Χονδρέλλης του Γεωργίου στη μνήμη της θείας 

του Χρύσας Χονδρέλλη του Ευαγγέλου 50€
•	 Η Χονδρέλλη – Ασημομύτη Μαρία του Γαβριήλ στη μνήμη της 

θείας της, Χρύσα Χονδρέλλη του Ευαγγέλου 50 €
•	 Η Καραμολέγκου Χριστίνα του Ιωάννη υπέρ Συλλόγου για το 

ημερολόγιο 43 €
•	 Η Βασιλική Βασ. Γωγή του 50 €
•	 Μανώλης και Μαρίτσα Χονδρέλλη στη μνήμη της αδελφής τους 

Χρύσας Ευαγγ. Χονδρέλλη 30 €
•	 Ο Μανώλης Χονδρέλλης στη μνήμη της συζύγου του Μαρίτσας  

50 €
•	 Δέσποινα και Δημήτρης Νικολάου το γένος Μαύρου Γιώργου 

στη μνήμη Μαρίτσας Μαν. Χονδρέλλη 50 €
•	 Παπουτσή Βασ. Θεοδώρα στη μνήμη Μαρίτσας Χονδρέλλη 50 €
•	 Το Τμ. Γυναικών του Συλλόγου στη μνήμη Μαρίτσας Μ. Χον-

δρέλλη 50 €
•	 Παπαβασιλείου Δημ.Γαβρίλος στη μνήμη της θείας του Μαρίτσας 

Μ. Χονδρέλλη 50 €
•	 Χονδρέλλης Γεωργ. Ευάγγελος στη μνήμη της θείας του Μαρί-

τσας Μ. Χονδρέλλη 50 €
•	 Χονδρέλλης Γαβρ. Ευάγγελος στη μνήμη της θείας του Μαρί-

τσας Χονδρέλλη 30 €
•	 Χονδρέλλη-Ασημομύτη Γαβρ. Μαρία στη μνήμη της θείας της 

Μαρίτσας Μ. Χονδρέλλη 50 €
•	 Λάμπρος και Ευαγγελία Νικολάου -Χονδρέλλη στη μνήμη της 

μητέρας τους Μαρίτσας Μ. Χονδρέλλη 100 €
•	 Λάμπρος και Ευαγγελία Νικολάου -Χονδρέλλη στη μνήμη της 

θείας τους Χρύσας Ευαγγ. Χονδρέλλη 30 €
•	 Γρηγόρης και Πόπη Παπουτσή στη μνήμη της μητέρας τους Μα-

ρίτσας Μ. Χονδρέλλη 100 €
•	 Γρηγόρης και Πόπη Παπουτσή στη μνήμη της της θείας τους 

Χρύσας Ευαγγ. Χονδρέλλη 30 €

Πρόσφόρεσ υΠερ συλλόγόυκόιΝώΝικα

ευΧαριστήρια
ñ Ως ιδιοκτήτες του Παραδοσιακού «Αποστακτηρίου Μεσοτόπου 

Σοφία Κωνσταντιδέλλη» θα θέλαμε να ευχαριστήσουμε όλους 
τους κατοίκους της Λέσβου και κυρίως τους συγχωριανούς μας, 
που μας προτίμησαν και φέτος για την απόσταξη των σταφυλιών 
και των σύκων τους. Ιδιαιτέρως θα θέλαμε να ευχαριστήσουμε το 
Σχολείο Δεύτερης Ευκαιρίας Καλλονής, το οποίο μας επισκέφτη-
κε για εκπαιδευτική εκδρομή, μαζί με τα δώρα του. Ευχόμαστε 
σε όλους καλή χρονιά, με την ελπίδα το 2017 να είναι για όλους 
μας, ένα χαρούμενο, ευτυχισμένο και πιο δημιουργικό έτος από 
το προηγούμενο. Να είστε όλοι καλά και σας περιμένουμε και 
του χρόνου.

Με εκτίμηση,
Σοφία Κωνσταντιδέλλη Γεώργιος Βλωτιδέλλης

ñ Η Βασιλική Βασιλ. Γωγή ευχαριστεί πολύ το Σύλλογο για το αίμα 
που έλαβε από την Τράπεζα Αίματος.

Ευχαριστούμε πολύ τα μέλη μας που στηρίζουν τη 
συλλογική δράση και πληρώνουν τη συνδρομή τους. 
(Συνδρομές: Μέλους 20, Εφημερίδας 15 και Εξωτερικού 
50 Ευρώ). Στους δύσκολους καιρούς που περνούμε η 
συνδρομή όλων είναι απαραίτητη για να μπορεί ο Σύλλο-
γός μας να στέκεται στα πόδια του και να συνεχίζει στα-
θερά την πορεία του. Σας υπενθυμίζουμε ότι μπορείτε να 
έρχεστε στον Σύλλογό μας κάθε Δευτέρα 6.00-9.00μ.μ. 
ή να τηλεφωνείτε την ίδια μέρα στον ταμία μας (τηλ. 210 
9707417). Για όσους προτιμούν την κατάθεση της συν-
δρομής τους στον τραπεζικό λογαριασμό του Συλλόγου: 
alpha Τράπεζα Νο 261-002101-002833, (Γαβριήλ 
Δημ. Παπαβασιλείου -Ιωάννης Ιγν. Μαντάς) παρακα-
λούμε πολύ να παίρνουν τηλέφωνο στο Σύλλογο και να 
ενημερώνουν τον Ταμία για την κατάθεσή τους, ώστε να 
καταχωρείται η πληρωμή τους.

To “Καφενείο» του Συλλόγου ευχαριστεί: 
•	Δημήτρη Καρυστιανό που έφερε από την Παλαιοβράχα και τη 

φίλη του Συλλόγου Γωγώ 5 κιλά τσίπουρο μαζί με μία ωραία 
ρίμα της Γωγώς! 

•	Κώστα Τσιρώνη, πρόεδρο του Συλλόγου Παλαιοβραχινών, που 
μας έστειλε για δεύτερη φορά ένα τελάρο ακτινίδια! 

•	Βασίλη Βεμβέτσο για τα μυτιληνιά λουκάνικα 
•	 Τάκη Καρδαρά που έφερε 5 κιλά κρασί 
•	 Στέλιο Ζουμπουνέλλη που έφερε νόστιμα κουκιά γιαχνί, που μα-

γείρεψε η σύζυγός του Κατερίνα 
•	Αρτέμη Φιλιππίδη που έφτιαξε κι έφερε ζαμπονοτυρόπιτα 
•	Χρήστο Καραστεφανή, που έφερε διάφορα κρέατα στη λαδό-

κολλα, που έψησε η σύζυγός του, κ. Βάσω, και δώρισε ο γα-
μπρός του που διατηρεί το κρεοπωλείο Καρράς, στην οδό Ζησι-
μοπούλου, στην Αμφιθέα 

•	Κώστα Ιωσηφέλλη του Γεωργίου που μας έφερε μια 5άρα κρασί 
•	 Γεώργιο Δουδουνή- Ψύλλο για μια 5άρα ούζο
•	 Γλυκά μας κέρασαν για τη γιορτή τους οι Γαβριήλ Μιχαηλίδης, 

Γαβριήλ Παπαβασιλείου και Μάκης Βαληλής. Τους ευχόμαστε 
ΧΡΟΝΙΑ ΠΟΛΛΑ με υγεία!

•	 Γεώργιο Δουδουνή – Ψύλλο που μας έστειλε μια πεντάρα ούζο 
δικής του παραγωγής. 

•	 Ευθυμία Βασίλα που στη μνήμη του συζύγου της Νίκου μας 
έφτιαξε μια νόστιμη κοτόπιτα. 

•	 Ευθύμιο Βουρνάζο που μας έφερε ωραίες ελιές. 
•	Κατερίνα Σκενδέρη που μας κέρασε για τη γιορτή της ένα μπου-

κάλι τσίπουρο και ψητό χοιρινό. 
•	 Στέλιο Τσαλαβούτη που μαγείρεψε κι έφερε χοιρινή κεφαλή και 

συκώτι στην κατσαρόλα, όλα μεσοτοπίτικα. 
•	Κώστα Καρδαρά που μας έφερε λόμπια. 
•	 Τη Μαρία Ψαρρού που, όπως κάθε χρόνο, μας προμήθευσε με 

ένα μπουκάλι αντισηπτικού για το Χορευτικό Τμήμα.
•	Παναγιώτη Πιπίνη και Νίκο Ρεπάνη που μας έκαναν το τραπέζι με 

φρεσκότατα ψάρια για τη γιορτή τους! Τους ευχόμαστε ΧΡΟΝΙΑ 
ΠΟΛΛΑ! 

•	Αρτέμη Φιλιππίδη που μας μαγείρεψε μια ακόμα σπεσιαλιτέ του, 
ζυμαρικά με μανιτάρια και πιπεριές.

•	Μυρσίνη Ηλ. Βουδούρη που έφερε για την κουζίνα μας ένα με-
γάλο χαρανί για ωραία μαγειρέματα!

•	 Τηλέμαχο Καμπά που έστειλε 2 μπουκάλια λάδι, 2 μπουκάλια 
κρασί και 2 μπουκάλια ούζο, όλα δικής του παραγωγής.

•	Δημήτρη Νοικοκύρη (Σαμαρά) που έφερε μια μπουκάλα ούζο 
και σμέρνες. 

•	 Γιώργο Κυρ. Καξηρή που έφερε 2 φιάλες υγραερίου. 
•	Αρτέμη Φιλιππίδη που έφερε 2 μπουκάλια κρασί.
•	Μανώλη Κωνσταντιδέλλη για το λαδοτύρι που έστειλε.
•	 Γιώργο Καξηρή του Κυριάκου που μας έκανε το τραπέζι στη 

μνήμη του πατέρα του με λαχανοσαλάτα, σαρδέλες παστές, 
ψωμί, τηγανιά και μια πεντάρα κρασί.

•	Θύμιο Βουρνάζο που μας έφερε 2 μπουκάλια κρασί.
•	 Γεώργιο Ψύλλο που μας έφερε 2 πεντόκιλα κρασί καθώς και 

για τα 3 κιλά ούζο.
•	Βασίλη Βογιατζή για ένα ταψί γίγαντες, τη βασιλόπιτα και το κρα-

σί για την γιορτή του. Όλα πεντανόστιμα! Του ευχόμαστε ΧΡΟ-
ΝΙΑ ΠΟΛΛΑ!

•	Αν εκ παραδρομής παραλείψαμε να αναφέρουμε κά-
ποια προσφορά στο δευτεριάτικο τραπέζι, ζητούμε 
συγγνώμη.

καφεΝειό
 Επιμέλεια σελίδας: Μαγδαλένα Παπουτσή 

Η Μαγδαλένα Παπουτσή επιμελείται τη σελίδα. Όσοι επιθυμείτε, μπορείτε να στείλετε ευχαριστήρια, κοινωνικά κλπ. στο email: elenimagda.pap@gmail.com και στο τηλ: 6978273376.

«Ο Σύλλογος ευχαριστεί τους αδελφούς ζουμπουλή 

για τις μεταφορές».

•	 Η Καρδαρά Σαπφώ του Παναγιώτη πρόσφερε 20 € για το νε-
κροταφείο Αγίου Γεωργίου εις μνήμη των πεθερικών και του 
πατέρα της. 

Πρόσφόρεσ για τήΝ εκκλήσια



Μνήμη Νικόλα Γουγή-Καπετανάκ(ι)  (1945-2016)

M
ας άφησε χρόνους ο Νικόλας Γουγής. Γεν-
νήθηκε το 1945 κι ήταν γόνος πολυμελούς 
οικογένειας. Πέρασε τα παιδικά του χρόνια 

στον Μεσότοπο. Ξενιτεύτηκε στην Αθήνα και ασχο-
λήθηκε με την οικοδομή. Παντρεύτηκε την Δέσποι-
να Ζαγκούλη κι απέκτησαν τέσσερις κόρες. Έκανε 
για χρόνια τον καφετζή στο χωριό και στο Ταβάρι. 
Διατηρούσε λιγοστά ζωντανά στα χωράφια του, 
στον Άγιο Λια και στον Άγιο Γιώργη. Ήταν τακτικός 
θαμώνας της πλατείας. Αυθεντικός, καλαμπουρτζής 
και πολύ παραστατικός στις διηγήσεις του. Ήταν βα-
σική "πηγή" στο βιβλίο μου: "Ως τρέχ(ι) του νιρό-Οι 
ιστορίες των νερών στον Μεσότοπο Λέσβου", μιας 
και ήταν από τους πρωτεργάτες, που δούλεψαν στο έργο του νερού του Άγιου Κων/
νου-Μαλλιόντας. Ας αφιερώσουμε στη μνήμη του, ένα κομμάτι από τις διηγήσεις 
του....

«Ήμαςταν μες ςτου χαντάτσ’ πιο κάτου απ’ του ταγάρ’ καμιά πινηνταριά μέτρα. 
Ήμαςταν ςτου χαντάτσ’ εγώ, ο Απουςτόλας, ο Γαλλικός κι ο Γνάτγιους τ’ Θηριού. Ο 
Γνάτγιους ήταν πιο πέρα έςκαβγι, έβγαζι κάτ’ πέτρις. Μεις ήβραμι ένα ράχκ(ι) έφτου 
πέρα σιαμ του τραπέζ(ι)! Θέλαμι να ντουν(ι) βγάλουμι απ’ του χαντάτσ’ αλλά πού; 
Έπριπι να ντουν(ι) σπάςουμι! 

Πιάνου του βαριό, δε βαριέςι! Δεν έςπαγι… 
Ο Στρακής, μες ςντου πουταμό, διάλιγι πέτρις-πλάτσις να πούμι- τσ’ άν(ι)γι φου-

λιές ςτςι πέτρις για να τ’ς βάλουμι στσιπαςταριές ςτου ταγάρ’, να κιρδίςουμι μπιτό. 
Μεις μι ντουν Απουςτόλα βρουντούςαμι, δε βαριέςι! Βγάζαμι καμιάν αςπέτζα, γκ’ 

ίβαζι η Γαλλικός πά’ ςτου φκυάρ’ γκη πέτα όξου. Φκιαρτζής φτος για… 
Καμιά φουρά έρχιτι η Στρακής… «Φουρτώνιτι» μένα!

- Νικόλα, έχουμι ςκουπό σήμιρα να γκ(ι) ςπάςουμι γκη πέτρα εϊτούκ(ι); 
Λέου, γιατί, πά’ τση μπουρείς σύ να γκη ςπάις πιο γλήγουρα; 
eμ, μπουρώ για…
Τι λε, ρε πηδί, λέου γω. Δω βρουντούμι μι ντουν Απουςτόλ(ι) ώρις! 
Π’δά μες ςτου χαντάτσ’! Πιάςι π’ έφνα!
Λέου, τι να κάνου; 
Να γυρίςουμι γκη πέτρα «πά’ ςντου λύκου»!
Ποιος ήταν «η λύκους», δεν ήξιρα! Γέλ’μ’ γω! 
Λέει, ίςα να γυρίςουμι γκη πέτρα!!! Βάλι νώμου! Έλα Απουςτόλ(ι) τση σύ…
Βαριά πέτρα! Ίςα…ώπ!!! Γυρίςαμι γκη πέτρα, όπους ήθιλι φτος. Παίρν(ι) του βαριό. 

Τ’ λέγου, δηλαδή τώρα που γκη γυρίςαμι «πά’ ςντου λύκου» θι γκη ςπάις γκη πέτρα; 
Εμ, σύ τι λέγ(ι)ς; Δε θι γκη ςπάσου; 

Σφυρίζ’ πεντέξ’ βαριουδιές ήβρι «τα νερά τ’ς», ςπά’ η πέτρα ςα τριαντάφ’λλου!!!
Σφυρίζ’ καμπόςις ακόμα γκη έκανι παρτσάδια! Τριάντα ουκάδις, σαράντα ουκά-

δις… Μπουρούςαμι εύκουλα να τα πιτάξουμι απ’ έξου.
-Άντι πηδιά, πιτάξ’τι τα παρτσιάδια, να βγούτι ‘π του χαντάτσ’ να πάτι να δ’λέψιτι 

πιο κάτου…
Ήβγι η Στρακής πάει ςτη δ’λειά τ’.
-Έλα, βρε Νικουλάκ(ι), μου λέει ο Απουςτόλας, γκ’ είχαμι ζαλίσ’ μεις, βρόγκ’ςι-

βρόγκ’ςι, αναγκάστσι πιά ν’ανοίξ’!
-Ναι, μόνα μ’ λέγ(ι)ς… Ίλιγι η σ’χουριμένους κάτι τέτοια ωραία!!!
Ναι, έκανι πουλλά τέτοια ο Στρατής, χουρίς να λέει λόγια. Μ’ αυτά που έκανι 

«υπέδειχνε», πως «ναι, έχου πιο μιγάλ(ι) αξία απού σένα, στη δ’λειά μ’!».
Έιτότι ήμαςταν του συνιργείου δεκαοχτώ άτομα. Λέου τ’ Απουςτόλα, που ήταν 

που δίπλα μ’. «Απουςτόλ(ι), πόςα μιρουκάματα τώρα πρέπ’ να παίρν(ι) τούτους; 
Δε πρέπ’ να παίρν(ι) δεκαοχτώ μιρουκάματα;».
Γιατί τούκ(ι) γκη πέτρα δε μπουρούςαμι να γκη ςπάςουμι ούτι οι δικαουχτώ, μέρις 

να βρουντούςαμι!». 
(Νικόλας Γουγής)

Σκέρτσα της ζωής!
Η επίσκεψή μου στην Προύσα της Μικρασίας

Ή
ταν Μάιος του 1975. Οι αδερφοί Προκοπίου, κ. Γιώργος και κ. Δημήτρης, αγόρασαν 
πλοίο 29.000 τόνων, μηχανής goDa-VergeN και ηλικίας 6 ετών, που ήταν δεμένο 
στην Κυνόσουρα Σαλαμίνος –ενάμιση χρόνο σε ακινησία. Επιχειρηματίες στις οικοδο-

μές και οι δυο τους δεν είχαν εμπειρίες σε πλοία αλλά είχαν καλούς συμβούλους-έμπειρους 
στην ναύλωση, στην συντήρηση και διαχείριση πλοίου. Με το μηχανουργείο, που συνεργαζό-
μουνα, ειδοποιήθηκα και απεφασίσθη συντηρητική επιθεώρηση κυρίας μηχανής -ήταν με έξι 
κυλίνδρους- λόγω της ακινησίας, που είχε να δουλέψει κοντά δυο χρόνια.

Μετά μια βδομάδα έρχεται ο κ. Γιώργος, εμείς συνεχίζαμε το «λύσιμο-δέσιμο» εμβόλων, 
και με ρωτάει: «Σε πόσες μέρες μπορεί να είναι έτοιμο το καράβι, για να ταξιδέψει…». Και 
εκεί που θα πάμε να συνεχίσουμε τις εργασίες που χρειάζονται να γίνουν στην μηχανή, γιατί 
υπάρχει ένας πολύ καλός ναύλος -να μην τον χάσουμε. Ο προορισμός είναι για την Πάνορμο 
της Προποντίδας, στην Τουρκία. Ναυλώθηκε λοιπόν το καράβι και σε πέντε μέρες ήμασταν 
στην Πάνορμο! Οι τεχνίτες και γω θα συνεχίζαμε εκεί τις εργασίες και το καράβι θα φόρτωνε 
μινεράλι (= ορυκτά) για Αμερική!

Ακούω μια μέρα τον πράκτορα να λέει για την Προύσα και θυμήθηκα τον πατέρα μου, τον 
Πλάτων, που παραμιλούσε με την Προύσα, και την Πλατεία, το Κτήριο, τον Λόφο με τα δένδρα 
και τα πεζεστένια στην Αγορά! Ήθελα πολύ να πάω! Σκέφτηκα πώς να το οργανώσω μιας και 
η άδεια εξόδου από το καράβι ήταν για μια ακτίνα ενός χιλιομέτρου! Το λέω στον πράκτορα, 
μου λέει η διαδρομή για Προύσα είναι μιάμιση ώρα αλλά άδεια δεν μπορούμε να πάρουμε. 
Αν πεις να πας και σε πιάσουν, να πεις την αλήθεια, ότι υπηρέτησε εκεί ο πατέρας σου και σας 
έλεγε ιστορίες για την Προύσα και θέλεις να πας να τη δεις!

Η δουλειά στο καράβι μαζεύτηκε, μείναν κάτι μερεμέτια ηλεκτρομηχανών και βοηθητικών 
μηχανημάτων και σε μια βδομάδα θα τελείωνε η φόρτωση. Ένας ξεχωριστός τεχνίτης, στην 
παρέα, ήταν ο Φραντζέσκος. Του είπα, πως αύριο θα λείπω και θα αναλάβει αυτός καθήκοντα 
προϊσταμένου. Το λέγω και στον καπετάνιο, πως αύριο θα πάω στην Προύσα! Μου γράφει 
μια βεβαίωση στην γραφομηχανή του καραβιού και την άδεια των τουρκικών αρχών και την 
επαύριον 10.00 η ώρα το πρωί ήμουνα στην Πλατεία της Προύσας! Όπως τα έλεγε ο πατέρας 
μου, έτσι ήταν! Το κτήριο που στεγάστηκε η Μεραρχία, ο Λόφος, η εμπορική περιοχή, τα πεζε-
στένια δηλ. οι στοές με τα εμπορικά καταστήματα… 

Άμα σε έναν τόπο βρεθείς ξένος, ξεχωρίζεις από τους ντόπιους κατοίκους, σαν τη μύγα μες 
στο γάλα! Όπως περπατούσα να πάω κοντά στο κτήριο, πλαγίως από πίσω μου με ακολου-
θούσε ένας! Λέγω, λες να έχουμε παρατράγουδα; Να με παρακολουθεί η αστυνομία! Καμιά 
φορά στάθηκα, έρχεται κοντά μου, με ύφος ευχάριστο και μου μιλάει. Γιουνάν, του απαντώ. 
Έλληνας! Συνεχίσαμε ερωτήσεις-απαντήσεις και αμέσως μετά μου λέει «πάμε»! Και μπαίνουμε 
σε μια στοά και προχωράμε! Στο μαγαζί, που μπήκαμε, πουλούσαν δερμάτινα. Ένας κύριος και 
μια κοπέλα στο τραπέζι, λέγανε, γράφανε…. Μου είπαν να καθίσω… Θα πέρασε καμιά ώρα, 
έφυγε η κοπέλα. Σηκώθηκε, με καλωσορίζει στα ελληνικά (!) και μου λέει: «Είμαι εγγονός-
συγγενής του ‘’Κουρεμένου’’, από το Μεσότοπο της Μυτιλήνης!» (Ψευδώνυμο μιας κι είχε 
κουρέψει γουλί το κεφάλι του).

Ε, τρελαίνεσαι κείνη την ώρα ή δεν τρελαίνεσαι! Πήρα δυο δερμάτινα -της γυναίκας μου 
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Νικόλας Γουγής-Καπετανάκ(ι)

Ενθύμιον Προύσσης 5-8-20 
(οπισθόφυλλο)

Σεβαστέ μοι πάτερ
Τα γεγονότα άπαξ γίνονται καθημερινώς δεν γίνονται. 
Είναι η εργασία μου κατά τας πρώτας ημέρας της εισό-
δου μας εις Προύσαν, δια την τακτοποίησιν των βιβλίων 
μου. Φύλαττε παρακαλώ τας φωτογραφίας μου δια να 
τας έχω ως ενθύμιον, αν η τύχη βοηθήση και απολυθώ-
μεν καμιά φορά, θα συντάξω μιαν μικράν βιογραφίαν της 
ζωής μου ως στρατιώτης εις τους Πανευρωπαϊκούς πολέ-
μους τη βοηθεία σας. 
Μετά σεβασμού ο υιός σας 

Πλάτων	Σαραντίδης-
επιλοχίας

Θερμές ευχαριστίες στον αγαπητό μας κ. Ντίνο, που για μια ακόμα φορά μας εντυπωσιάζει 
με την δύναμη της μνήμης του! Είναι τιμή μας που τον έχουμε δίπλα μας ορεξάτο και πολυ-
γραφότατο! Δέχομαι τακτικά φακέλους με παλιές ιστορίες με αφετηρία τον Μεσότοπο και όχι 
μόνο. Πότε-πότε δακτυλογραφώ κάποιες-σαν καλή ώρα! Του εύχομαι να είναι πάντα καλά, 
να μου εμπιστεύεται τις θύμησές του και να μας χαρίζει απλόχερα τους «θησαυρούς» του… 
(Στην φωτογραφία ο Πλάτων Σαραντίδης, γραφέας της Μεραρχίας και το οπισθόφυλλό της, 
με παραλήπτη τον πατέρα του στον Μεσότοπο).

και της κόρης μου- και ένα σακάκι αρίστης ποιότητας, κοντά στη μισή τιμή! Από το μαγαζί του, 
βρεθήκαμε στο σταθμό αυτοκινήτων, σε ένα εστιατόριο, φάγαμε γιουβερλάκια -με κέρασε- 
και μου έβγαλε και εισιτήριο! Βγάζει από την τσάντα του ένα μπλοκ, με την σφραγίδα του 
επάνω, και μου λέει: Άμα συμβεί κάτι στον δρόμο, να τους πεις να πάρουν αυτό το τηλέφωνο! 
Εγώ μιλιά σε κανέναν! Ποιανού να το πω και να μην φάω σφαλιάρα!

Αύγουστος του 1975 στο Ταβάρι. Ποιον να ρωτήσω, για να μάθω περισσότερα; Ένα βρά-
δυ συναντώ έξω από το σπίτι του τον μπάρμπα Μιχάλη Καρδαρά-Μπαντάκ(ι). Του λέγω την 
ιστορία. Πετάχτηκε μέχρι εκεί επάνω(!) Βρε, Ντίνο, πήγες στην Προύσα; Μου είπε το σπίτι, που 
έμεινε ο τουρκομεσοτοπίτης «Κουρεμένος» στον Μεσότοπο, ήταν λίγο πιο κάτω από το Χαμάμ, 
στην κατηφόρα προς το σχολειό, απέναντι από του Τζίμ Δουδουνή το σπίτι… Μετά μου λέγει: 
Όταν πήγαμε Ντίνο, στην Προύσα, ήμασταν καμιά δεκαριά Μεσοτοπίτες και στην Προύσα είχαν 
πάει Μεσοτοπίτες Τούρκοι και μας γνωρίζανε! Ε, Μιχάλη, Λουκά! Θυμόταν και τα ονόματά 
μας! Τον πατέρα σου, τον Πλάτων, όλοι θέλαν να τον δούνε, που ήταν του Σαραντάρα, του 
δασκάλου γιος και ήρθε στρατιώτης υπαξιωματικός στην Προύσα!

Βρε, σκέρτσα που κάνει η ζωή! Ποιος να το σκεφτότανε τότε ότι ο γιος του Πλάτων, ο 
Ντίνος, μετά από τόσα χρόνια θα ερχόταν στην Προύσα και θα συναντούσε και απόγονο 
Μεσοτόπου! 

«Βουνό με βουνό δεν ανταμώνουν. Άνθρωπος με άνθρωπο ανταμώνουν!»
« Οντάγ, οντάγ καουσμάν. Αντάμ αντάμ κάου σιούρ!»

Κωνσταντίνος Πλ. Σαραντίδης


